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KRM.0002.0009.2023 

D2023.09.02481 

 

Protokół 

LXVIII Sesji Rady Miasta Kalisza 

w dniu 28 września 2023 roku 
 

I. Otwarcie posiedzenia.  

 
Tadeusz Skarżyński, przewodniczący Rady Miasta Kalisza powitał obecnych na 

dzisiejszej Sesji Rady Miasta Kalisza:  

– radnych,  

– prezydenta, 

– wiceprezydentów, 

– naczelników wydziałów i pracowników Urzędu Miasta,  

– dyrektorów jednostek organizacyjnych miasta, 

– komendantów: policji, straży pożarnej i straży miejskiej,  

– przewodniczących rad osiedlowych, sołtysów, 

– przedstawicieli kaliskich mediów. 

Powitał serdecznie wszystkich obecnych na sali noszącej imię Prezydenta Ignacego 

Adama Bujnickiego. 

 

Następnie przewodniczący poprosił radnych o potwierdzenie obecności poprzez 

naciśnięcie na tabletach przycisku „KWORUM”. 

 

Na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym 

przewodniczący otworzył LXVIII Sesję Rady Miasta Kalisza, stwierdzając, że 

uczestniczy w niej 23 radnych, co stanowi quorum, przy którym można obradować 
i podejmować uchwały.  

 

Na sekretarza obrad zaproponował wiceprzewodniczącą Kamilę Majewską. 
 

II. Propozycje zmian porządku obrad. 
 
Radni otrzymali, 7 dni przed sesją, projekty uchwał przygotowane na LXVIII sesję, 
wraz z porządkiem obrad, w którym jest 21 projektów uchwał.  

 

Po przekazaniu materiałów sesyjnych do Kancelarii Rady Miasta wpłynęły kolejne 

projekty uchwał, w związku z tym przewodniczący zaproponował rozszerzenie 

porządku obrad, wprowadzenie w punkcie V numeracji rzymskiej – Podjęcie uchwał 

w sprawie – dodatkowych punktów numeracji arabskiej: 

22 – projektu uchwały w sprawie ustalenia stawek dotacji przedmiotowych dla 

Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych w Kaliszu – samorządowego zakładu 

budżetowego na 2023 rok – przekazanego radnym 22 września, 

23 – projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji w przedmiocie utworzenia 

Majkowskiego Klubu Seniora – przekazanego 25 września, 
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24 – projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku o zmianę nazwy placówki 

Akcelerator Kultury – przekazanego 25 września, 

25 – projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku pani █████████████* 

przesłanego za pośrednictwem Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska w Poznaniu 

– przekazanego 25 września, 

26 – projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pana █████████████* na 

Prezydenta Miasta Kalisza – przekazanego również 25 września, 

27 – projektu uchwały w sprawie zlecenia Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza zbadania skargi pani █████████████* na dyrektora Miejskiego 

Zarządu Budynków Mieszkalnych w Kaliszu – przekazanego również 26 września. 

 

Ponadto w dniu wczorajszym do Kancelarii Rady Miasta wpłynęła autopoprawka do 

projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 rok oraz 

autopoprawka do projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 

Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2023-2043. 

 

Przewodniczący poprosił zatem radnych o rozszerzenie porządku obrad o punkt 22 

arabski, znajdujący się w punkcie V rzymskim, projekt uchwały w sprawie ustalenia 

stawek dotacji przedmiotowych dla Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych 

w Kaliszu – samorządowego zakładu budżetowego na 2023 rok – 23 osoby były za 

(23 radnych obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 23 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji w przedmiocie 

utworzenia Majkowskiego Klubu Seniora – 23 osoby były za (23 radnych obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 24 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku o zmianę nazwy 

placówki Akcelerator Kultury – 23 osoby były za (23 radnych obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 25 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku pani 

█████████████* przesłanego za pośrednictwem Regionalnej Dyrekcji Ochrony 

Środowiska w Poznaniu – 23 osoby były za (23 radnych obecnych). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 26 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pana 

█████████████* na Prezydenta Miasta Kalisza – 22 osoby były za (22 radnych 

obecnych, nieobecny podczas głosowania – Artur Kijewski). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 27 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie zlecenia Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

Rady Miasta Kalisza zbadania skargi pani █████████████* na dyrektora 

Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych w Kaliszu – 22 osoby były za 

(22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – Artur Kijewski). 
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Wobec braku innych propozycji bądź uwag do porządku obrad, przewodniczący 

stwierdził przyjęcie rozszerzenia porządku obrad, wprowadzenia w punkcie V 

rzymskim dodatkowych punktów. Poprosił też o naniesienie zmian w materiałach 

sesyjnych, w punkcie V rzymskim, czyli dopisanie po punkcie 21 arabskim punktów 

od 22 do 27. 

 

O zabranie głosu poprosił radny Dariusz Grodziński – ja mam tylko jeszcze pytanie 

odnośnie tej uchwały zmieniającej nazwę Akceleratora Kultury. Nie było tego 

w porządku obrad Komisji Edukacji, Kultury, Sportu. Czy to jest jakaś nowa? Aaaa, 

czyli to wynika z Komisji Skarg i Wniosków, dlatego członkowie Komisji Kultury tego, 

ale było to tam, dobrze, wszystko wiem. 

 

III. Przyjęcie protokołów z LXVI i LXVII Sesji Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku uwag do protokołów z LXVI i LXVII Sesji, wyłożonych do wglądu 

w Kancelarii Rady Miasta, przewodniczący stwierdził przyjęcie protokołów. 

 

IV. Sprawozdanie prezydenta z wykonania uchwał rady oraz działań 

i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym. 
 
Sprawozdanie prezydenta Miasta z wykonania uchwał rady oraz działań 

i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym radni otrzymali w wersji elektronicznej 

w dniu wczorajszym. 

 

Głos zabrał Krystian Kinastowski, prezydent Miasta Kalisza – bardzo dziękuję, panie 

przewodniczący. Długo się nie widzieliśmy, także tym bardziej warto byłoby przekazać 
informacje na temat pracy prezydenta wraz z zespołem w okresie międzysesyjnym, 

także panie przewodniczący, pozwoli pan, że właśnie to w tej chwili zrobię. Szanowni 

państwo, wysoka rado, proszę o przyjęcie sprawozdania z pracy Prezydenta Miasta 

Kalisza i jego zespołu w okresie międzysesyjnym. Zacznę tradycyjnie od sprawozdania 

z wykonania uchwał podjętych podczas sesji, które odbyły się 22 czerwca oraz 

7 sierpnia tego roku. Sprawozdanie z wykonania uchwały Rady Miasta Kalisza 

w sprawie określenia stawki za 1 km przebiegu pojazdu, uwzględniający przy 

obliczaniu zwrotu rodzicom kosztów przewozu niepełnosprawnych dzieci młodzieży 

i uczniów do placówek oświatowych. Powyższa uchwała jest stosowana przy 

podpisywaniu umów z rodzicami. Sprawozdanie z wykonania uchwały Rady Miasta 

Kalisza w sprawie zawarcia porozumienia z powiatem kaliskim. Stosownie do 

niniejszej uchwały dnia 1 sierpnia 2023 r. zostało zawarte porozumienie pomiędzy 

powiatem kaliskim, reprezentowanym przez starostę kaliskiego Krzysztofa Nosala, 

wicestarostę kaliskiego Zbigniewa Słodowego, a miastem Kalisz, reprezentowanym 

przeze mnie w sprawie współdziałania powiatu kaliskiego i miasta Kalisza przy 

realizacji zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej osób niepełnosprawnych. 

6 września porozumienie zostało ogłoszone w Dzienniku Urzędowym Województwa 

Wielkopolskiego. Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie zatwierdzenia do 

realizacji projektu opracowanego w ramach programu Fundusze Europejskie dla 

Wielkopolski 2021-2027, Priorytet 6 Fundusze Europejskie dla Wielkopolski 
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o silniejszym wymiarze społecznym i Działanie 6.1 Aktywizacja zawodowa osób 

bezrobotnych i poszukujących pracy. Projekt Powiatowego Urzędu Pracy, stosownie 

do niniejszej uchwały, Powiatowy Urząd Pracy w Kaliszu w okresie od 1 stycznia do 

31 grudnia następnego roku, 2024, realizuje projekt pod nazwą „Wsparcie 

i zatrudnienie w powiecie kaliskim w ramach programu Fundusze Europejskie dla 

Wielkopolski”, mając na celu poprawę dostępu do zatrudnienia i działań 

aktywizujących dla 470 osób bezrobotnych, w szczególności osób młodych, zwłaszcza 

poprzez wdrożenie gwarancji dla młodzieży oraz promowanie samozatrudnienia. 

Myślę, że to wyczerpuje jakby te informacje. Teraz sprawozdanie z wykonania 

w sprawie, uchwały w sprawie przeznaczenia środków finansowych pochodzących 

z umorzenia części pożyczki Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 

i Gospodarki Wodnej w Poznaniu. Przyjęta uchwała pozwoli na przeznaczenie 

środków finansowych w kwocie ponad 1.000.600 zł uzyskanych z tytułu umorzenia 

pożyczki zaciągniętej w Wojewódzkim Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej na zadania realizowane w zakresie ochrony środowiska i gospodarki wodnej. 

Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 

2023 rok. Stosownie do niniejszej uchwały Rady Miasta Kalisza zmniejszono budżet 

Kalisza po stronie dochodów i zwiększono budżet Kalisza po stronie wydatków o te 

kwoty, które były w uchwale przyjęte i tą uchwałę przekazano Regionalnej Izbie 

Obrachunkowej w Poznaniu, zainteresowanym kierownikom komórek organizacyjnych 

tutejszego urzędu oraz kierownikom jednostek organizacyjnych miasta do wiadomości 

i stosowania. Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej. Powiadomiono wydziały tutejszego urzędu i podległe jednostki 

organizacyjne o podjęciu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 

Finansowej. Uchwałę Rady Miasta w przedmiotowej sprawie przekazano również 
Regionalnej Izbie Obrachunkowej oraz umieszczono na stronie internetowej miasta. 

Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umów 

dzierżawy na grunt będący własnością miasta Kalisza na czas nieoznaczony w trybie 

bezprzetargowym. Zgodnie z zapisem § 4 uchwały, weszła, uchwała weszła w życie 

z dniem jej podjęcia, w związku z powyższym podjęte zostały przewidziane przepisami 

ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami czynności 

przygotowawcze związane z zawarciem na czas nieoznaczony umów dzierżaw na grunt 

będący własnością miasta, szczegółowo określonych w § 1 ww. uchwały. 

Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie określenia zasad i trybu przyznawania 

przez Prezydenta Miasta Kalisza nagród i wyróżnień sportowych. Uchwała została 

ogłoszona w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego 4 lipca. 

Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej. Stosownie 

do niniejszej uchwały Rady Miasta zmniejszono i zwiększono kwoty po odpowiednich 

stronach. Niniejszą uchwałę zainteresowanym kierownikom, przekazano 

zainteresowanym kierownikom komórek organizacyjnych urzędu, kierownikom 

jednostek organizacyjnych do wiadomości i stosowania. Sprawozdanie z wykonania 

uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej. Powiadomiono 

wydziały tutejszego urzędu i podległe jednostki organizacyjne o podjęciu uchwały 

w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej. Uchwałę w przedmiotowej 

sprawie przekazano Regionalnej Izbie Obrachunkowej oraz umieszczono na stronie 

internetowej Kalisza. I sprawozdanie z wykonania ostatniej uchwały w sprawie 
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zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia „Aktualizacji założeń do planu 

zaopatrzenia miasta Kalisza w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe na lata 

2016-2030”. Uchwała została przekazana Wojewodzie Wielkopolskiemu oraz 

opublikowana w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Miasta Kalisza. Szanowni 

państwo, omówię w tej chwili pracę zespołu prezydenckiego w minionym okresie 

międzysesyjnym. Jeżeli chodzi o Wydział Rozbudowy Miasta, w okresie 

międzysesyjnym zakończono m.in. roboty budowlane dotyczące zadania pn. „Noce 

i dnie, I etap rewaloryzacji zabytkowego Parku Miejskiego w Kaliszu”, wykonanie 

dostawy i montaż w ramach zadania pn. „Wykonanie monitoringu terenów zielonych 

przy jeziorze Grona w Kaliszu”, roboty budowlane dotyczące zadania 

pn. „Przebudowa szaletu miejskiego przy ul. Babinej” w ramach zadania 

pn. „Modernizacja szaletów miejskich”, wykonanie dokumentacji projektowej dla 

zadania pn. „Montaż OZE i PV na budynkach Urzędu Miasta” w straży miejskiej oraz 

archiwum przy ul. Kościuszki, wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania 

pn. „Błękitna i zielona infrastruktura w Parku Przyjaźni w Kaliszu”, budowa windy 

i montaż monitoringu dla budynku MOPS przy ulicy Granicznej 1 w Kaliszu, 

wykonanie adaptacji gotowej dokumentacji projektowej wykonawcy dla potrzeb 

zamawiającego i przeniesienia własności dokumentacji projektowej wraz z prawami 

autorskimi i zależnymi dla zadania pn. „Budowa żłobka na osiedlu Sulisławice”, 

roboty budowlane wraz z dokumentacją projektową w ramach zadania pn. „Budowa 

zestawu trampolin ziemnych na osiedlu Widok wraz z dokumentacją projektową”, to 

zadanie z Budżetu Obywatelskiego, wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania 

pn. „Budowa przyszkolnej hali sportowej o lekkiej konstrukcji przy Zespole Szkół 

Techniczno-Elektronicznych w Kaliszu”, wykonanie dokumentacji projektowej dla 

zadania pn. „Wykonanie zielonej instalacji przestrzennej w Kaliszu przy 

ul. Dworcowej”, wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Wykonanie 

zielonej instalacji przestrzennej w Kaliszu przy ul. Szlak Bursztynowy”, wykonanie 

ekspertyzy oraz dokumentacji projektowej nabrzeża betonowego rzeki Prosny przy 

ul. Wał Piastowski 3-3C, wykonanie aktualizacji dokumentacji projektowej 

pn. „Budowa nowego układu komunikacyjnego Domku Szwajcarskiego, budynku 

oranżerii, rozbudowy toalety miejskiej wraz z infrastrukturą techniczną” w ramach 

zadania pn. „Noce i dnie, rewaloryzacja zabytkowego Parku Miejskiego na terenie 

Parku Miejskiego w Kaliszu” w zakresie instalacji centralnego ogrzewania dla Domku 

Szwajcarskiego w Parku Miejskim w Kaliszu, roboty budowlane dotyczące zadania 

pn. „Dostosowanie do wymogów przeciwpożarowych budynku Szkoły Podstawowej 

Nr 18 przy ul. Podmiejskiej 9 w Kaliszu”, wykonanie robót budowlanych w ramach 

zadania pn. „Dostosowanie do wymogów przeciwpożarowych budynku Przedszkola 

w Parku Miejskim w Kaliszu, etap I”, dostawa i montaż w ramach zadania 

pn. „Wykonanie monitoringu punktów składowania odpadów komunalnych w celu 

zabezpieczenia przed nielegalnym podrzutem odpadów przy ul. Ostrowskiej 25, 

Cegielnianej 2, Cegielnianej 6, Asnyka 12, Legionów 16 i Legionów 24-26, też zadanie 

z Budżetu Obywatelskiego, usługa w zakresie wykonania aktualizacji dokumentacji 

projektowej pn. „Rozszczelnienie nawierzchni, wykonanie ogrodu deszczowego, 

wprowadzenie zieleni ulicznej wraz z nawodnieniem oraz przyłączem wodociągowym 

i montażem elementów małej architektury przy ulicy Górnośląskiej 37 w Kaliszu”, 

usługa w zakresie wykonania dokumentacji projektowej dla zadania 
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pn. „Zagospodarowanie terenu pod rzeźbą Gaja”, roboty budowlane 

pn. „Zagospodarowanie terenu pod rzeźbą Gaja”, wykonanie aktualizacji kosztorysów 

inwestorskich dla zadania dotyczącego dostosowania do wymogów 

przeciwpożarowych budynku przedszkola „Pluszowy Miś” przy ul. Robotniczej 5 

w Kaliszu. To w zakresie prac projektowych, a w przypadku realizowanych robót 

budowlanych wykonano przyłączenie do sieci instalacji przyłączanej znajdującej się 
w obiekcie budynek rząpi zlokalizowany w miejscowości Kalisz, ul. Główny Rynek 

przed ratuszem, przebudowa Głównego Rynku wraz z ulicą Kanonicką w ramach 

zadania pn. „Rewitalizacja centrum miasta”, wykonanie dokumentacji projektowej 

dotyczącej szczegółowego opracowania pracy konkursowej dla Głównego Rynku oraz 

Nowego Rynku wraz z łączącą je ul. Kanonicką w Kaliszu, etap II Nowy Rynek, 

wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania „Budowa podziemnego zbiornika 

wód deszczowych, rozszczelnienie parkingu przy ul. Kościuszki”...  

 

Przewodniczący – przepraszam bardzo, panie prezydencie, ja mam tylko jedno 

pytanie. Przepraszam, że panu przerywam, ale czy to planowane zakończenie 

9 października, jeżeli chodzi o Główny Rynek, czy to jest realny termin?  

 

Krystian Kinastowski – trudno mówić o tym, jak pan przewodniczący słyszy, prace 

trwają, także zakładamy, że ten termin jest w tej chwili aktualny. Natomiast co 

przyniesie przyszłość, proszę wybaczyć, panie przewodniczący, ale nie jestem wróżką 

Kasandrą, żeby na takie pytania odpowiadać.  
 

Przewodniczący – rozumiem, że jakby wykonawca podał taki termin.  

 

Krystian Kinastowski – panie przewodniczący, nie bez problemów, ale inwestycja, jak 

widzimy, idzie do przodu, dziś odsłoniliśmy kolejny fragment miasta, zapraszam 

wszystkich radnych do tego, by zobaczyli, jak wygląda...  

 

Przewodniczący – wiem, byłem.  

 

Krystian Kinastowski – ten element tego klombu, który jest tutaj przed ratuszem. 

Można odświeżyć swoją wiedzę z geografii również...  
 

Przewodniczący – starożytnej.  

 

Krystian Kinastowski – nie tylko starożytnej, ponieważ ten układ jest jakby 

administracyjny współczesny, także można rzeczywiście tutaj sobie poćwiczyć 
geografię, natomiast panie przewodniczący, ja przypomnę, że w Poznaniu 

rewitalizacja głównego rynku trwa już ponad 3 lata i to tam mają wielki problem, a my 

tutaj sobie z tym wszystkim bardzo dobrze radzimy i proszę mi wierzyć, że jesteśmy już 
praktycznie u końca tej inwestycji. Oczywiście nie bez problemu, bo cały czas coś 
tam...  

 

Przewodniczący – panie prezydencie, to nie jest, to jest po prostu z mojej strony 

pytanie o realny czas.  
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Krystian Kinastowski – panie przewodniczący, bardzo dziękuję za to pytanie. My tutaj 

codziennie tym tematem żyjemy, także bardzo chętnie możemy na ten temat tutaj 

rozmawiać i wszelkich informacji bardzo chętnie udzielimy...  

 

Przewodniczący – rozumiem. 

 

Krystian Kinastowski – i cieszę się, że pan przewodniczący tak tutaj się również tym 

tematem interesuje.  

 

Przewodniczący – dziękuję bardzo, przepraszam, proszę kontynuować.  
 

Krystian Kinastowski – dobrze, to na czym tu skończyliśmy? Na rozszczelnieniu. 

Rozszczelniamy, panie przewodniczący, wysoka rado, miasto jak możemy, bo było 

rzeczywiście zabetonowane dotychczas. Roboty budowlane dotyczące zadania 

pn. „Przebudowa budynku biurowego wraz ze zmianą sposobu użytkowania na 

budynek mieszkalny wielorodzinny przy ulicy Noskowskiej 9 w Kaliszu”, wykonanie 

dokumentacji projektowej sieci gazowej średniego ciśnienia w ul. Sulisławickiej, pani 

radna, na odcinku od ul. Romańskiej do ul. Celtyckiej dla zadania pn. „Budowa 

infrastruktury technicznej”, zaprojektowanie i wykonanie zadania pn. „Przebudowa 

dróg manewrowych i placu przy ul. 3-go maja w Kaliszu”, to również bardzo ważna 

inwestycja, która już się, można powiedzieć, realizuje, mamy uzgodnioną koncepcję 
z wykonawcą, który zobligowany jest najpierw wykonać projekt i myślę, że na wiosnę 
przystąpimy już do realizacji prac budowlanych, prowadzimy w tej chwili ustalenia 

również z kupcami, tak, aby ten proces przebiegał jak, w sposób jak najmniej, można 

powiedzieć, kłopotliwy dla użytkowników tego targowiska. Chcielibyśmy, żeby ono 

cały czas funkcjonowało, oczywiście z pewnymi ograniczeniami. Roboty budowlane 

wraz z dokumentacją projektową w ramach zadania pn. „Mała architektura na 

płucach Kalisza wraz z dokumentacją projektową”, tutaj niestety naliczane są kary 

umowne dla wykonawcy, to jest również zadanie z Budżetu Obywatelskiego, 

wykonanie dokumentacji projektowej wraz z ekspertyzą techniczną dla zadania 

pn. „Renowacja budynku I Liceum Ogólnokształcącego im. Adama Asnyka przy 

ul. Grodzkiej 1 w Kaliszu” i tu, panie przewodniczący, mam bardzo dobre 

wiadomości, ponieważ miasto Kalisz na to zadanie w ramach funduszu, tego 

rządowego funduszu, uzyskało...  

 

Przewodniczący – przepraszam bardzo, szanowni państwo, prosiłbym o wyciszenie 

telefonów, bo... 

 

Krystian Kinastowski – no, panie radny, te głupie filmiki to można sobie... 

 

Przewodniczący – dobrze, już poprosiłem, panie prezydencie, chciał pan ogłosić coś 
ważnego.  

 

Krystian Kinastowski – dokładnie, mamy tutaj 1,5 mln z rządowego funduszu na 

realizację tej inwestycji, także przystępujemy do działania. Przypomnę tylko, że już 
w tej chwili trwają tam prace odnośnie modernizacji nawierzchni i skończymy, że tak 
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powiem, efektem końcowym tych prac będzie boisko i przystąpimy do prac tutaj 

bezpośrednio przy budynku. Też duże i takie wymagające zadanie, ale myślę, że 

najstarsza szkoła w Kaliszu wymaga odświeżenia. Wykonanie dokumentacji 

projektowej dla zadania „Wymiana nawierzchni placu zabaw przy Szkole 

Podstawowej Nr 23 w Kaliszu”, wykonanie usługi w zakresie wykonania dokumentacji 

projektowej dla zadania „Montaż OZE i PV na budynku Urzędu Miasta Kalisza przy 

Jasnej”, wsparcie techniczne i merytoryczne całej procedury Budżetu Obywatelskiego, 

usługa w zakresie wykonania dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Oświetlenie 

ulicy prowadzącej do zielonego miejsca odpoczynku oraz rozbudowa miejsca spotkań” 

w podziale na dwie części w zakresie: część I - budowa sieci oświetlenia ulicznego 

przy ul. Powstańców Śląskich, usługa w zakresie wykonania dokumentacji projektowej 

dla zadania „Oświetlenie ulicy prowadzącej do zielonego miejsca odpoczynku wraz 

z rozbudową miejsca spotkań” w podziale na dwie części: w zakresie części II 

pn. „Budowa sieci wodociągowej oraz rozbudowa zielonego miejsca odpoczynku”, 

przyłączenie do sieci instalacji przyłączanej znajdującej się w obiekcie, obiekt 

użyteczności publicznej, szkoła plus hala sportowa z zapleczem socjalno-technicznym 

zlokalizowanym w miejscowości Kalisz, ul. Częstochowska 99, przyłączenie do sieci 

gazowej PSG instalacji gazowej znajdującej się w przyszkolnej hali sportowej 

zlokalizowanej w Kaliszu przy ul. Częstochowskiej, to są jakby roboty przygotowawcze 

już pod ten budynek, który będziemy niedługo ponawiać jakby przetarg z aktualizacją 
terminów, usługa w zakresie wykonania dokumentacji projektowej dla zadania 

pn. „Rozbiórka i budowa schodów terenowych prowadzących z ul. Kulisiewicza do 

Parku nad rzeką Krępicą w Kaliszu”, to można powiedzieć, jest początek naszych 

działań takich rewitalizacyjnych w tej części miasta, to trzeci park, który bierzemy na 

tapet i będziemy starać się również tam wspólnie z mieszkańcami to miejsce zmieniać. 
Wykonanie dokumentacji projektowej dotyczącej budowy kaskady wodnej w Parku 

Przyjaźni w Kaliszu, też, również bardzo ciekawy projekt, dostosowanie do wymogów 

przeciwpożarowych w Domu Pomocy Społecznej przy ul. Winiarskiej 26 w Kaliszu, 

wykonanie robót budowlanych dotyczących zadania pn. „Budowa obiektów 

rekreacyjnych na terenie miasta Kalisza” w podziale na dwie części w zakresie 

części I, modernizacja placu zabaw wraz z wymianą ogrodzenia przy ul. Asnyka 71-73 

w Kaliszu, wykonanie robót budowlanych dotyczących zadania pn. „Budowa obiektów 

rekreacyjnych na terenie miasta Kalisza” w podziale na dwie części w zakresie 

części II, modernizacja placu zabaw w Szczypiornie przy ul. 25. Pułku Artylerii, 

wykonanie robót budowlanych dotyczących zadania pn. „Budowa obiektów do 

ćwiczeń plenerowych oraz placów zabaw na terenie miasta Kalisza” w podziale na 

trzy części w zakresie części I, budowa siłowni zewnętrznej przy Szkole Podstawowej 

Nr 4 w Kaliszu przy ul. Polnej, wykonanie robót budowlanych dotyczących zadania 

„Budowa obiektów do ćwiczeń plenerowych” w podziale na 3 części w zakresie 

II części, budowa obszaru do ćwiczeń plenerowych i rekreacyjnych dla osób starszych 

i niepełnosprawnych przy ul. Winiarskiej 26 w Kaliszu, wykonanie robót budowlanych 

dotyczących zadania pn. „Przebudowa nawierzchni wraz z montażem małej 

architektury przy I Liceum Ogólnokształcącym”, to jest termin do 17 listopada, 

budowa zestawu trampolin ziemnych na osiedlu Widok z Budżetu Obywatelskiego, 

wykonanie robót budowlanych dotyczących remontu lokalu mieszkalnego w ramach 

zadania pn. „Adaptacja lokalu przy ul. Pułaskiego 7-9, 7/19 w Kaliszu” w ramach 
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pomocy dla repatriantów, opracowanie projektu i wykonanie ekologicznego muralu 

w ramach zadania pn. „Mural na budynku Zespołu Szkół Gastronomiczno-

Hotelarskich im. Jana Bytnara Rudego, ulica Wodna”, roboty budowlane w ramach 

zadania „Budowa placu zabaw w ramach realizacji zadania otwarta strefa zabaw 

i aktywności dla dzieci”, roboty budowlane w ramach zadania 

pn. „Zagospodarowanie terenu wokół fontanny”, również Budżet Obywatelski, usługa 

w zakresie wykonania dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Montaż OZE na 

budynku IV Liceum Ogólnokształcącego w Kaliszu”, usługa w zakresie wykonania 

dokumentacji projektowej dla zadania montaż OZE na budynku Szkoły Podstawowej 

Nr 14 w Kaliszu i usunięcie usterek na stadionie miejskim przy ul. Łódzkiej w Kaliszu. 

Postępowania i zapytanie ofertowe ogłoszone lub będące w trakcie rozstrzygania, to 

jest rozbudowa zewnętrznej sieci monitoringu w ramach zadania monitoring pól 

marsowych, wykonanie zielonej instalacji przestrzennej w Kaliszu przy ul. Szlak 

Bursztynowy, w przygotowaniu są postępowania dotyczące dostawy i montażu 

urządzeń elementów systemu monitoringu w ramach modernizacji monitoringu 

wizyjnego miasta Kalisza, dostosowanie do wymogów przeciwpożarowych budynku 

Przedszkola „Pluszowy miś”, zaprojektowanie i budowa centrum sportowego Kalisz-

Szczypiorno i budowa placu rekreacyjnego dla psów przy ul. Armii Krajowej 

w Kaliszu. Rozstrzygnięte postępowania i zapytania ofertowe dotyczą wykonania 

dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Rozwój błękitno-zielonej infrastruktury na 

terenie Szkoły Podstawowej Nr 14” oraz, można powiedzieć, tożsame zadanie, czyli 

wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania rozwój błękitno-zielonej 

infrastruktury na terenie IV Liceum Ogólnokształcącego. Jeżeli chodzi o działalność 
Wydziału Strategii i Rozwoju oraz Biura Pozyskiwania Funduszy, miasto Kalisz 

uzyskało dofinansowanie na złożone do Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu wnioski o udzielenie dotacji na 

realizację przedsięwzięć pn. „Usunięcie rdestowca japońskiego z terenu miasta 

Kalisza”, kolejne zadanie „Nasadzenie roślin w zabytkowym Parku Miejskim 

w Kaliszu”, a jeżeli chodzi o Rządowy Program Odbudowy Zabytków to miasto Kalisz 

otrzymało to, o czym już wcześniej wspominałem w kontekście liceum, miasto Kalisz 

otrzymało dofinansowanie z Rządowego Funduszu Polski Ład, Rządowego Programu 

Odbudowy Zabytków na realizację przedsięwzięcia pn. „Mury średniowiecznego 

Kalisza, rewaloryzacja piastowskich fortyfikacji obronnych miasta Kalisza, relikt 

Zamku Kazimierzowskiego”, w ramach realizacji inwestycji zaplanowano wykonanie 

robót pomiarowych, demontaż istniejącej nadbudowy muru w postaci czapy betonowo-

kamiennej do poziomu papy, usunięcie papy oraz wykonanie nowych warstw korony 

murów, przeprowadzenie prac konserwatorskich dla lica istniejących murów, 

zagospodarowanie terenu w otoczeniu fragmentów murów, wyłożenie nawierzchni 

mineralnej, żwirowej w bezpośrednim sąsiedztwie reliktu murów, prace pielęgnacyjne 

drzew oraz wymiana trawnika, częściowa rozbiórka ogrodzenia reliktu i murowanych 

przypór wraz z uzupełnieniem materiałem tożsamym, odnowienie pozostawionej części 

ogrodzenia reliktu, montaż makiety z rekonstrukcją zamku oraz montaż tablicy 

z informacją o fortyfikacjach, roboty ziemne koryta w gruncie, iluminacja fragmentów 

murów wraz z wykonaniem wewnętrznej linii zasilającej, usunięcie skrzynki 

elektrycznej i przepięcie kabli do istniejącej szafy. Kwota przyznanej dotacji wynosi 

500 tys. zł przy wartości przedsięwzięcia 511 tys. zł, realizację zadania zaplanowano 
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na 2024 rok. Ponadto wniosek miasta Kalisza pn. „Zapewnienie większego dostępu do 

przestrzeni publicznej poprzez rozbudowę budynku Urzędu Miasta Kalisza przy 

ul. Jasnej o zewnętrzną windę”, złożony w pierwszym naborze wniosków 

organizowanym przez Państwowy Fundusz Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

w ramach Programu Dostępna Przestrzeń Publiczna, znalazł się na liście rankingowej 

wniosków ocenionych pozytywnie merytorycznie, na 516 wniosków ocenionych 

pozytywnie w ramach modułu A, wniosek miasta Kalisza znalazł się na 24 miejscu. 

Proponowana wysokość dofinansowania wynosi ponad 350 tys. zł przy całkowitej 

wartości projektu prawie 440 tys. zł. Teraz działalność Zarządu Dróg Miejskich. 

Zakończono oraz przeprowadzono komisyjne odbiory końcowe zadań pn. „Budowa 

połączenia ul. Szerokiej z ul. Łódzką, odcinek od ul. Łódzkiej do Żwirki i Wigury 

w Kaliszu”, wartość powykonawcza zadania wyniosła 20.173 tys. zł, na realizację 
zadania uzyskano dofinansowanie w wysokości 6,6 mln zł ponad w ramach Rządowego 

Funduszu Rozwoju Dróg, „Budowa ronda w ciągu ul. Prymasa Stefana Wyszyńskiego 

wraz z remontem ul. Prymasa Stefana Wyszyńskiego”, wartość powykonawcza robót 

wynosi 8.282 tys. zł, na realizację zadania uzyskano dofinansowanie w wysokości 

2.000.850 zł w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg, „Rozbudowa 

ul. Starowiejskiej”, wartość powykonawcza robót wynosi 2.000.200 zł, „Budowa 

odcinka chodnika w ul. Bursztynowej”, wartość powykonawcza zadania 90 tys. zł, 

trwa realizacja zadania pn. „Budowa nowej drogi, połączenia ul. Księżnej Jolanty od 

ul. Częstochowskiej z ul. Budowlanych”, wartość umowna zadania to jest 

20.870 tys. zł ponad i tutaj również na realizację tego zadania miasto Kalisz uzyskało 

promesę dofinansowania inwestycji z Rządowego Funduszu Polski Ład w wysokości 

19 mln zł, także panie przewodniczący, wysoka rado, jak widać tych dofinansowań 

trochę tutaj jest. Dzięki temu jesteśmy w stanie tyle w Kaliszu robić. Ogłoszono 

postępowania przetargowe mające na celu wyłonienie wykonawców dla zadań: 
„Remont ul. Korczak na odcinku od ul. Wiejskiej do ul. Poznańskiej”, na pierwsze 

ogłoszone postępowanie przetargowe wpłynęła jedna oferta, której wartość znacząco 

przekraczała środki, jakie miasto zabezpieczyło w budżecie na realizację tego zadania, 

postępowanie zostało unieważnione i teraz powtórzone, „Przebudowa 

ul. Spółdzielczej, ul. Tatrzańskiej w Kaliszu”, na ogłoszone postępowanie przetargowe 

wpłynęły dwie oferty, ponieważ wartość ofert najkorzystniejszych jest wyższa niż kwota 

zabezpieczona w budżecie miasta Kalisza, w celu zawarcia umowy niezbędne jest 

zwiększenie środków finansowych w tegorocznym budżecie, na tą okoliczność został 

złożony stosowny wniosek o zmianę w budżecie miasta Kalisza, który państwo dzisiaj 

będziecie również procedować, bardzo proszę o przyjęcie tej zmiany i podjęcie przez 

wysoką radę uchwały w tym zakresie, możliwe będzie na początku października 

zawarcie umowy z wybranym wykonawcą, tam dużo pieniędzy nie brakuje, można 

powiedzieć, że cały czas jesteśmy w budżecie, no ale formalnie tych środków 

potrzebujemy trochę więcej, „Wykonanie projektu rozbudowy odcinka ul. Piekart 

w Kaliszu”, na ogłoszone postępowanie przetargowe wpłynęły dwie oferty, których 

wartość znacząco przekraczała środki, jakie miasto zabezpieczyło w budżecie na 

realizację zadania, postępowanie to zostało unieważnione i chyba będziemy próbować 
we własnym zakresie, tak?, panie dyrektorze, tutaj działać, „Budowa odcinka 

ul. Pogodnej”, po raz trzeci ogłoszono przetarg na wyłonienie wykonawcy robót, 

w dwóch poprzednich postępowaniach żadna oferta nie wpłynęła, to jest również 
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problem, z którym się tutaj borykamy w Kaliszu, brak wykonawców, jeżeli chodzi 

o roboty drogowe i dlatego też, no, chociażby realizacja tego, budowy i remontu, tego 

Programu budowy i remontu dróg osiedlowych idzie trochę wolniej niż zakładaliśmy 

również z tego powodu, że brak jest ofert. Jeżeli chodzi o działalność Kancelarii 

Prezydenta Miasta to został zorganizowany m.in. Międzynarodowy Dzień Szachów, 

bardzo fajna impreza, zwłaszcza, że Kalisz jest takim mocnym szachowym ośrodkiem. 

Wspieramy również naszą tutaj młodą szachistkę, która dzięki wsparciu również 
miasta, jeździ na międzynarodowe zawody. No i fortepian na Głównym Rynku, 

szanowni państwo, przez dwa tygodnie gościliśmy w Kaliszu fortepian zewnętrzny 

cadenza, instrument wzbudził ogromne zainteresowanie kaliszan, szacujemy, że 

zagrało na nim kilkaset osób. Każdego dnia na Głównym Rynku rozbrzmiewała 

muzyka. Kancelaria Prezydenta Miasta zaprosiła mieszkańców i gości na 

11 koncertów, podczas których wystąpiło ponad 40 wykonawców, w tym profesjonalni 

pianiści, ale również młodzi utalentowani artyści. Można było wysłuchać nie tylko 

dźwięku fortepianu, niejednokrotnie towarzyszyły mu inne instrumenty. Wiele 

koncertów zostało urozmaiconych także śpiewem, nie zabrakło spontanicznych 

występów kaliszan, którzy chętnie zasiadali do fortepianu. Raz jeszcze dziękuję 
wszystkim, którzy wystąpili podczas koncertów na Głównym Rynku, a byli to 

m.in. Maria Judasz, Michał Stępień, rodzeństwo Hania i Jakub Dereń, Mikołaj 

Stasiak, Maciej Kujawa i Bartek Wawrzyniak, Maksymilian Roliński, Grzegorz 

Bukowski, Rozalia Wiktoria Piątkowska, Mieszko Janiak, Wojciech Pietrzak, Leon 

Jakubek, Beniamin Gleń, Maurycy Majewski, Marcel Tułacz, uczniowie Muzycznej 

Akademii Smyka z Pawłem Kulczyckim, Zuzanna Płaczek, Norbert Życki, Gabriela 

Garbowska, Kornelia Paterska i Alicja Brąszewska wraz z Krzysztofem Szymańskim, 

Zuzanna Wojciechowska, Magdalena i Maciej Bąkowie, także mnóstwo, mnóstwo 

osób. Bardzo dziękujemy. Przetestowaliśmy demonstracyjną wersję instrumentu, 

docelowo fortepian zewnętrzny ma być stałym elementem zrewitalizowanej przestrzeni 

w sercu miasta Kalisza. Jestem przekonany, że będzie cieszył miłośników muzyki 

i przypominał o fortepianmistrzowskich tradycjach naszego miasta i tutaj, panie 

przewodniczący, również dzisiaj wniosek o zabezpieczenie środków na zakup tego 

instrumentu będzie dzisiaj również procedowany. Oczywiście uroczystości dożynkowe 

w Solecznikach. Bardzo dziękuję radnym, że tak godnie reprezentowali nasze miasto. 

Już po raz drugi na tej wyjątkowej, myślę, imprezie na zaproszenie władz rejonu 

solecznickiego na Litwie, kaliska delegacja wzięła udział w lokalnych uroczystościach 

dożynkowych. Jest to rejon na Litwie, który w 80% zamieszkują Polacy, także 

mogliście się tam państwo poczuć jak u siebie w domu. Dożynki to staropolski obyczaj 

świętowania plonów, podziękowania rolnikom za trud pracy i celebrowania kultury 

ludowej. Tradycja ta pozostaje silna nie tylko w obrębie naszego kraju, ale również 
wśród Polonii, którą oni chyba nie lubią się nazywać, ponieważ uważają się 
pełnoprawnymi Polakami i tak każą o sobie mówić. W rejonie solecznikowskim na 

Litwie, z rejonem solecznikowskim na Litwie miasto Kalisz w lutym 2022 r., właśnie 

podczas poprzednich tych dożynek, podpisało list intencyjny o współpracy między 

samorządami, a podczas tegorocznej uroczystości Kalisz reprezentowali: Tadeusz 

Skarżyński, brawa, przewodniczący Rady Miasta Kalisza oraz radny Marcin Małecki. 

Dzień Pierwszej Miłości, to takie tematyczne oprowadzenie po ekspozycji 

multimedialnej. Spotkanie było otwarte dla wszystkich mieszkańców Kalisza, gdyby 
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pan radny się czuł w obowiązku, to podejrzewam, że taką wycieczkę by odbył. 

Widocznie nie było potrzeby, albo, proszę?  

 

Przewodniczący – 16-ta...  

 

Krystian Kinastowski – jak pan radny nie chce słuchać to przecież nie musi. Myślę, że 

byłoby fajnie wiedzieć, co się dzieje w mieście i co tutaj ci wszyscy ludzie robią, panie 

radny.  

 

Przewodniczący – szanowni państwo, ja mam taką prośbę, pan prezydent żeby jakby 

przeczytał nam swoje sprawozdanie, a państwu radni, jeżeli chcą zabrać głos to 

ewentualnie na koniec sesji, tak jak jest to przewidziane, mogą się odnieść.  
 

Krystian Kinastowski – dokładnie, i tak staram się syntetycznie tutaj wiele rzeczy 

z tych, które się dzieją, pomijamy, bo też nie chodzi o to, żeby państwa tutaj zanudzać, 
a widzę i mam wrażenie, że niektórzy się tutaj bardzo nudzą dzisiaj. Szanowni 

państwo, jeżeli chodzi o Wydział Kultury i Sztuki, Sportu i Turystyki, to odbył się 
16. Festiwal Muzyczny Południowej Wielkopolski „Słoneczne wieczory z muzyką 
świata” w Kaliszu, organizowany przez Filharmonią Kaliską od połowy lipca. Przez 

cztery kolejne weekendy kaliscy melomani mieli okazję wysłuchać koncertów 

kameralnych w miejskich plenerach ze specjalnie przygotowanym na tę okazję 
programem, w którym znalazły się przeboje muzyki operetkowej, filmowej i klasycznej, 

klezmerskie eskapady w odległe rejony świata. Tu rzeczywiście mnóstwo tego było, nie 

będziemy tego wszystkiego czytać, natomiast kto chciał to uczestniczył w tych 

wydarzeniach. Z okazji święta rzeki Prosny, szanowni państwo, wysoka rado, Jose 

Torres and Havana Dreams. Na pływającej po rzece scenie wystąpił właśnie Jose 

Torres ze swoim zespołem przy akompaniamencie oczywiście Filharmonii Kaliskiej 

pod batutą Rubena Silvy. Mieszkańcy, którzy przyszli na koncert, mieli okazję 
wysłuchać najbardziej znanych kompozycji wybitnych artystów z Kuby. W programie 

pojawiły się takie utwory, które wszyscy znają i kochają. Organizatorem koncertu 

z okazji święta rzeki Prosny było miasto Kalisz. Jeżeli chodzi o działalność Miejskiej 

Biblioteki Publicznej to były działania m.in. „Kaliszanin zdigitalizowany, edukacja 

i przygoda i dobra zabawa w bibliotece”, ale również w ramach Narodowego 

Czytania 9 września, 12. edycji Narodowego Czytania, czytaliśmy wszyscy wspólnie 

„Nad Niemnem”, oczywiście czytaniu towarzyszyły imprezy towarzyszące. Jeżeli 

chodzi o działalność Ośrodka Kultury Plastycznej „Wieża Ciśnień” i Akcelerator 

Kultury, odbyła się retrospektywa artysty uznawanego za czołowego przedstawiciela 

neo surrealizmu, „Wizja Ezechiela”, sztuka pana Siudmaka przenosi w świat pełen 

symboliki i fantastycznych kreacji powstających za sprawą życiowej dewizy - tylko 

marzenie może przekroczyć niepokonalne bariery. No i Galeria Sztuki im. Jana 

Tarasina, również wiele działań, „Dźwięki Mikołaja Polińskiego”, ale myślę, że 

głównie należałoby tutaj wspomnieć o „Operze Kaliskiej”, czyli wystawie i projekcie 

performatywnym Pawła Althamera i warszawskiej Grupy Nowolipie. Wernisaż 
ekspozycji odbył się w czwartek 14 września. Początki Grupy Nowolipie sięgają 
1994 r., kiedy Polskie Towarzystwo Stwardnienia Rozsianego zorganizowało przy 

Państwowym Ognisku Artystycznym w Warszawie zajęcia manualne, podczas których 
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chorzy mogli dzięki lepieniu w glinie ćwiczyć ręce, znajdując przy okazji psychiczną 

odskocznię od problemów codzienności. Prowadzącym zajęcia został młody absolwent 

Akademii Sztuk Pięknych w Warszawie, właśnie Paweł Althamer, minęło trochę czasu 

i okazało się, że to, co powstaje, to już nie są tylko zwykłe miseczki i aniołki. Althamer 

stał się znanym rzeźbiarzem, spotkania stały się okazją do rozmów o sztuce, także 

o życiu, a lepienie zmieniło się w tworzenie, podobnie jak Grupa stworzyła wspólnotę, 
także ich prace zaczęły być wspólnym dziełem. Paweł Althamer z premedytacją 

wprowadza w życie swoją teorię, że każdy jest twórcą, tylko niektórym trzeba pomóc to 

odkryć. W 2005 r. formalnie zaistniała Grupa Nowolipie, do której na krócej lub 

dłużej dołączyło wielu młodych i nie tylko artystów, wolontariuszy, czy po prostu 

przyjaciół, dołączyła też malarka Joanna Świerczyńska, współprowadząca 

z Althamerem zajęcia, wtedy też poszerzała się paleta działań Grupy. Obecnie to także 

malarstwo, rysunek, performance. Niezmienna pozostaje formuła, każda praca jest 

efektem wspólnego działania. Coraz częściej też Grupa Nowolipie zaczęła wychodzić 
ze swoimi działaniami poza budynek, także można oglądać jeszcze tą wystawę w BWA. 

Myślę, że też sprawa warta uwagi. No i z okazji 45-lecia Galerii Sztuki Tarasina, 

rzeźba Pawła Althamera i Artura Żmijewskiego, „Gaja” stanęła w Parku Miejskim. 

To wydarzenie od samego początku wpisywało się jakby w obchody 45-lecia Galerii. 

Podsumowanie tegorocznych obchodów odbyło się właśnie w zielonej strefie, głównym 

punktem sobotniego spotkania było odsłonięcie rzeźby „Gaja” Pawła Althamera 

i Artura Żmijewskiego. Artyści pojawili się w Kaliszu w 2022 r. na zaproszenie moje 

oraz pani dyrektor Joanny Dudek i wzięli udział w plenerze „Kalisz wielokulturowy”. 

„Gaja” zgodnie z pierwotnym założeniem jej twórców, została wkomponowana 

w przestrzeń Parku Miejskiego i właśnie tam dokonano aktu jej odsłonięcia. 

Mecenasami kultury zaangażowanymi w przedsięwzięcie od samego początku oprócz 

miasta Kalisza, był pan Marek i Marcin Antczak z firmy, którą tutaj wszyscy w Kaliszu 

znamy, także również dziękujemy za to wsparcie, ponieważ no, jak wiadomo, tych 

pieniędzy zawsze mało, zwłaszcza na sztukę. Wśród licznie zgromadzonej publiczności 

znaleźli się członkowie właśnie Grupy Nowolipie, współtwórcy wystawy „Opera 

Kaliska” prezentowanej aktualnie w siedzibie galerii. Nie zabrakło dzieci 

z Przedszkola „Tęczowa Kraina”, które znajduje się w bezpośrednim sąsiedztwie 

„Gai” oraz Bogny Rząd wraz z orszakiem modelek w strojach jej autorstwa 

wystylizowanych specjalnie na tę okazję. „Gaja” stworzona w ramach jubileuszowego 

pleneru jest efektem praktykowanej przez artystów wspólnej pracy, która jest rozmową 

dwóch autonomicznych osobowości, wpisuje się w koncepcję symbiotycznie tworzonej 

kompozycji rzeźbiarskiej. W tym przypadku planetarnej. Paweł Althamer i Artur 

Żmijewski przywołali koncepcję Gai jako istoty duchowej i materialnej, która rozciąga 

się 200 km ponad powierzchnią ziemi i 200 km w głąb planety niczym płaszcz ziemski. 

Artyści nie ukrywają swojej fascynacji przebywaniem w naturze, podziwiają jej formy, 

których prawdopodobnie żaden umysł nie byłby w stanie stworzyć. Sięgnięcie po 

motyw matki rodzącej natury, która nosi w sobie życie, pozwoliło im metaforycznie 

uchwycić praprzyczynę tworzenia. Oczywiście, szanowni państwo, dużo innych 

wydarzeń, m.in. koncert dla młodych w Szałem. Młodzi zdolni pianiści zostali 

nagrodzeni w ramach I Międzynarodowego Konkursu Pianistycznego im. Henryka 

Melcera pod patronatem honorowym Prezydenta Miasta Kalisza. Udział w tym 

konkursie, szanowni państwo, to jest również fantastyczna sprawa, wzięło 
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80 pianistów z całego świata. Ze zgłoszeń w formule online, w kwietniu wyłoniono 

10 laureatów z całego świata, zwycięzcy wystąpili przed kaliską publicznością, 

wcześniej odbierając nagrodę Prezydenta Miasta Kalisza. „Koncerty w sercu miasta”, 

cykl imprez na ratuszowym patio. 15-letnia Akademia Instrumentów Dętych od 21 do 

26 sierpnia się odbyła w Kaliszu, również fantastyczna impreza i myślę, że cały czas 

rozwijająca się i nabierająca takiego, no, naprawdę fajnego rozmachu. „Kino letnie”, 

„Smaki świata” pod Dorotką oraz „Wszystkie strony Mieczysława Kościelniaka” 

w roku braci Kościelniaków, Muzeum Okręgowe Ziemi Kaliskiej zaprosiło na otwarcie 

wystawy pod tytułem „Sztuka czyni wolnym, wszystkie strony Mieczysława 

Kościelniaka”. Wystawę tę można oglądać do końca października. Cieszymy się, że po 

5 latach Muzeum w końcu działa. Zadania realizowane w ramach Budżetu 

Obywatelskiego, szanowni państwo, „Kaliskie koncerty plenerowe”, „Muzyczne Kino 

letnie w Parku Przyjaźni”, „Wesołe wakacje osiedlowe na Ogrodach”, „Cyrkowy 

Dzień Dziecka na Rajskiej Polanie”, „Festyn rodzinny na Rajskiej Polanie”, „Polski 

dzień bluesa z Wielebnym i Farfoclami”. Dbałość o tożsamość kulturową i ochrona 

dziedzictwa narodowego, kolejny etap prac remontowych przy kaplicy Heinsów 

zakończony. Dobiegł końca II etap prac konserwatorskich i remontowych kaplicy 

grobowej rodziny Heinsów na cmentarzu rzymskokatolickim przy Rogatce, zakres 

wykonanych prac objął ściany zewnętrzne korpusu kaplicy, to jest konserwację tynków 

na elewacjach zewnętrznych, tynki na ścianie zachodniej zostały wymienione 

a boniowanie odtworzone. Na pozostałych ścianach tynki zostały fragmentami skute 

i uzupełnione, dokonano też częściowego odtworzenia i konserwacji ornamentu wolich 

oczek pod gzymsem, a metalowe litery tworzące napis „Grób Rodziny Heins” poddano 

oczyszczeniu, konserwacji. Parafia Katedralna otrzymała na ten cel dotację z budżetu 

miasta w wysokości 41 tys. zł. Zakończyły się również prace przy zabytkowym murze 

na cmentarzu ewangelickim. Zakończył się I etap tych prac, dotyczący fragmentu muru 

ogrodzeniowego przy Rogatce, zabytkowy parkan został uszczelniony i wzmocniony, 

zakres prac obejmował czyszczenie powierzchni, dezynfekcję ścian, wykonanie tynków 

renowacyjnych, naprawę uszkodzonych fragmentów oraz hydroizolację. Całkowity 

koszt prowadzonych robót to nieco ponad 71 tys. zł. To I etap prac na cmentarzu 

ewangelicko-augsburskim, których celem jest remont wewnętrznej strony północnego 

muru ogrodzeniowego. Europejskie Dni Dziedzictwa w Kaliszu, od 9 do 19 września 

trwały 31. Europejskie Dni Dziedzictwa, hasłem tegorocznej edycji cyklu wydarzeń 

było żywe dziedzictwo tradycji od pokoleń. Kaliskie obchody zainaugurował koncert 

zespołu folkowego Buraki, a w auli Akademii Kaliskiej im. Prezydenta Stanisława 

Wojciechowskiego w Kaliszu imprezy nawiązujące tematycznie do tegorocznego hasła. 

Europejskie Dni Dziedzictwa przygotowały miasto Kalisz, Książnica Pedagogiczna 

w Kaliszu, Miejska Biblioteka Publiczna im. Adama Asnyka w Kaliszu, Technikum 

im. Świętego Józefa w Kaliszu, kaliski oddział PTTK, Galeria Sztuki im. Jana Tarasina 

w Kaliszu oraz Ośrodek Kultury Plastycznej „Wieża Ciśnień”. Wstęp na wszystkie 

imprezy w ramach tegorocznych Europejskich Dni Dziedzictwa był oczywiście wolny. 

Prace konserwatorskie w cerkwi, w lipcu zakończono kolejny etap prac 

konserwatorskich i restauratorskich przy malowidłach w kaliskiej cerkwi 

prawosławnej pw. św. Apostołów Piotra i Pawła. Zakres prac obejmował restaurację 
przedstawienia ewangelistów św. Marka i św. Łukasza oraz ściany nawy przy 

prezbiterium. Dotacja z budżetu miasta wyniosła 90 tys. zł. Oczywiście, szanowni 
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państwo, odbyło się upamiętnienie historycznych wydarzeń i miejsc dla kultywowania 

tradycji, a także upamiętnia ważnych dla Polski wydarzeń historycznych, w dniach 

31 lipca, 1 sierpnia, 6 sierpnia, 14 sierpnia, 15 sierpnia, 1 września, 16 września, 

17 września oraz 27 września w Kaliszu odbyły się uroczystości patriotyczne. 

Oczywiście działała Informacja Turystyczna. Coraz więcej osób korzysta z tutaj 

wystawy kaliskiej, także myślę, że również bardzo dobrze. Jeżeli chodzi o sport, 

szanowni państwo to od 18 do 20 sierpnia w Kaliszu odbywał się turniej „Szczypiorno 

Cup”. Na miejsca narodzin szczypiorniaka przyjechały zespoły: Azoty Puław, 

MMTS-u Kwidzyn, Arged Rebud Ostrovia, Piotrkowianina Piotrków Trybunalski oraz 

beniamina Orlen Superligi, Zepter KPR Legionowo. W ostatniej rozgrywce turnieju 

Szczypiorno Cup drużyna KS Azoty Puławy odniosła zwycięstwo w starciu z Energą 

MKS Kalisz, podium uzupełniła drużyna z Ostrowa. Rozgrywki w najwyższej formie, 

w najwyższej klasie i formie rozpoczęły piłkarki ręczne AWS Energa Szczypiorno 

Kalisz, pierwsze dwa mecze nie należały do najlepszych i zakończyły się przegraną. 
Piłka siatkowa, piłka nożna, szanowni państwo, nie będę tego wszystkiego czytał, 

natomiast uważam, że warto wspomnieć o kaliskich kolarzach, którzy poświęcili, 

powiększyli swój dorobek medalowy o kolejne krążki zdobyte podczas 

Międzywojewódzkich Mistrzostw Młodzików, które odbyły się od 8 do 10 września 

w Darłowie. Lena Jocher zajęła II miejsce w wyścigu ze startu wspólnego oraz 

wspólnie z Adą Kwieciak III miejsce w jeździe dwójkami. Również Kaliskie 

Towarzystwo Wioślarskie z sukcesami, 16 lipca w Kruszwicy odbyły się Mistrzostwa 

Polski Juniorów, na podium stanęły dwie osady kaliskiego klubu, srebrny medal 

wywalczyli Mateusz Bielak i Bartek Kliber w dwójce bez sternika, kolejny srebrny 

medal w czwórce bez sternika wywalczyli Adam Zawarski, Cezary Kobyłka, Mateusz 

Bielak i Bartek Kliber. 17 września w Płocku odbyły się Mistrzostwa Polski w sprincie, 

kaliscy wioślarze wywalczyli złoty medal w czwórce bez sternika, uczestniczyli również 
w Mistrzostwach Polski Juniorów Młodszych i Młodzieżowych U21 w kajak polo, 

gdzie srebrny medal zdobyli po zaciętej walce juniorzy młodsi, a drużyny dziewczyn 

i chłopców juniorów wywalczyły krążki w kolorze brązowym. Jeżeli chodzi 

o windsurfing to kolejny sukces Marii Rudowicz. Tym razem zawodniczka UJKS 

Szturwał Kalisz zdobyła złoty medal mistrzostw Polski w żeglarstwie klas olimpijskich. 

Nasza reprezentantka triumfowała w klasie Formuła Windsurfing Foil U19. Nocny 

półmaraton, Calisia Triathlon, po raz 4. blisko 600 osób, szanowni państwo, także też 
już impreza o ugruntowanej pozycji tu w Polsce. Koszykówka kaliski streetball 

i oczywiście „Bitwa o zamek”, to były dwie takie imprezy. I „Żyj zdrowo na 

sportowo”, czyli hasło festynu, który odbył się 10 września w kaliskim Parku Przyjaźni 

w Kaliszu, atrakcji nie brakowało, w programie znalazły się m.in. prezentacje 

kaliskich klubów sportowych, animacje, konkursy i grill. Chętni mogli skorzystać ze 

stoisk edukacyjnych, nie zabrakło propozycji dla najmłodszych, były dmuchańce, 

przejażdżki kolejką i warsztaty cukiernicze. Wydarzeniu towarzyszyła akcja 

krwiodawstwa, a dodatkową atrakcją był koncert Mateusza Mijala. Wydział Spraw 

Społecznych i Mieszkaniowych, „Dziecięce wtorki i czwartki w mieście” to wszyscy 

tutaj znamy tę imprezę, ona się odbywa cyklicznie, program „Trener osiedlowy Kalisz 

2023” w bieżącym roku realizowany był w miesiącach lipcu i sierpniu od poniedziałku 

do piątku na 12 obiektach sportowych, każdy trener realizował z dziećmi i młodzieżą, 

oprócz zajęć sportowych przygotowanych przez siebie, również program 
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profilaktyczny. Były to działania podejmowane na bieżąco, mające na celu np. naukę 
konstruktywnego rozwiązywania konfliktów, radzenia sobie z presją rówieśniczą, 
zachowania fair-play, radzenia sobie ze złością i agresją oraz poznanie swoich 

mocnych stron, ale również podejmowania decyzji. Realizatorem programu był Kaliski 

Szkolny Związek Sportowy. Jeżeli chodzi o realizację pozaszkolnych strategii 

profilaktycznych dla dzieci, organizacja czasu wolnego podczas wakacji, promujących 

zdrowy tryb życia, w drodze otwartego konkursu realizatorem był Związek Harcerstwa 

Polskiego Chorągiew Wielkopolska Hufiec Kalisz oraz Fundacja Reakcja. Jeżeli 

chodzi o bazy profilaktyczno-terapeutyczne dla dzieci z rodzin alkoholowych 

uczestniczących w zajęciach realizowanych w świetlicach środowiskowych, to na tych, 

to jakby z tej formy obozów korzystały dzieci uczęszczające do sześciu świetlic 

środowiskowych z programem socjoterapeutycznym. Tegoroczne obozy były 

organizowane w Powidzu, Porąbce, Niechorzu, Przesiece, Murzasichlu oraz 

Darłowie. Podczas obozów był realizowany program socjoterapeutyczny dostosowany 

dla dzieci z rodzin z problemem uzależnień. Były to głównie zajęcia dotyczące pracy 

nad niwelowaniem szkód, jakie wyrządziło życie w rodzinie alkoholowej, ale również 
praca nad radzeniem sobie ze stresem, podwyższeniem poczucia własnej wartości, 

czyli czynnikami chroniącymi przed uzależnieniem. Organizacja obozu 

terapeutycznego dla uzależnionych i współuzależnionych, Stowarzyszenia Abstynencki 

Klub Zdrowie i Trzeźwość oraz Abstynencki Klub Wzajemnej Pomocy „Jantar” 

zorganizowały obozy dla łącznie 60 osób w Boszkowie i Cichowie. Uczestnikami były 

osoby uzależnione z 6-miesięczną abstynencją oraz osoby współuzależnione. Obóz 

miał na celu zachowanie abstynencji, poprawę relacji rodzin, dalszy rozwój osobisty, 

dążenie do własnych celów. Realizatorzy tego zadania byli wyłonieni oczywiście 

w drodze otwartego konkursu. Kaliskie Dni Trzeźwości mają już swoją wieloletnią 
tradycję, w roku bieżącym odbywały się w dniach od 10 do 17 września, tych działań 
też tutaj było mnóstwo, m.in. „Trzeźwy poranek”, spotkania otwarte w klubach 

abstynenckich, również rajd „Leśny ludek”, rajd rowerowy „Kalisz świeci 

przykładem”, a na zakończenie Kaliskich Dni Trzeźwości odbył się festyn rodzinny 

w stanicy harcerskiej przy ul. Wypoczynkowej. „Białe soboty”, szanowni państwo, 

9 września odbyła się „Biała sobota” w Klubie Osiedlowym „Blaszak”, na której 

przeprowadzono blisko 400 badań i konsultacji. „Spartakiada dla seniorów”, 

16 września na boisku IV Liceum Ogólnokształcącego. Jeżeli chodzi o udzielone 

dofinansowania to Stowarzyszenie „Pod lasem” w Kaliszu na spotkanie przy grillu 

w dniu 12 lipca 2023 r. dostało 690 zł, Stowarzyszenie „Pod Lasem” w Kaliszu na 

spotkanie pn. „Biesiada” w dniu 9 sierpnia, kwota 750 zł, Stowarzyszenie Stacja 

Inspiracja na spotkanie z okazji jubileuszu 5-lecia istnienia organizacji w dniu 

15 września, kwota 1.600 zł, Stowarzyszenia Emerytów i Rencistów i Inwalidów 

w Kaliszu na spotkania integracyjne dla seniorów w dniu 21 września, kwota 900 zł. 

Nie są to, jak państwo widzicie, duże kwoty, ale pomagają tym organizacjom po prostu 

funkcjonować i te spotkania mogą się odbywać. Ukazał się kolejny numer biuletynu 

„Senior Kaliski” oraz 3 września w Parku Miejskim odbył się piknik organizacji 

pozarządowych, którego celem było zaprezentowanie mieszkańcom Kalisza potencjału 

III sektora. 35 kaliskich organizacji pozarządowych uczestniczyło w wydarzeniu, 

atrakcje pikniku przygotowane przez organizacje to m.in. gry planszowe, zabawy dla 

najmłodszych, możliwość udziału w walkach sumo, pokaz lego robotów, trening 
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z podstaw nordic walking, koncerty, pokazy tańca i akrobatyki, porady behawioralne 

dla właścicieli psów, pokaz ptaków egzotycznych, trening gry w golfa, pokaz rugby 

oraz mini turnieje szachowe. Organizatorami pikniku organizacji pozarządowych było 

miasto Kalisz, Fundacja Kaliski Inkubator Przedsiębiorczości oraz Kaliska Rada 

Działalności Pożytku Publicznego, a partnerami był OSRiR, CKiS i Regionalna Izba 

Gospodarcza. 

 
V. Podjęcie uchwał w sprawie:  

 

Ad. 1. zgłoszenia kandydata na ławnika, które pozostawia się bez dalszego biegu 

(str. 1-2). 

 
Zespół ds. zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów powszechnych dokonał 

analizy zgłoszeń kandydatów na ławników oraz innych dokumentów pomocnych 

w sporządzeniu opinii o ww. kandydatach. 

W pierwszej kolejności Zespół sprawdził, czy przedłożone zgłoszenia spełniają 
wymogi formalne, określone w ustawie Prawo o ustroju sądów powszechnych. Zespół 

stwierdził, że zgłoszenie kandydata, wymienionego w niniejszej uchwale, nie spełnia 

wymagań formalnych, określonych w art. 158 § 1 pkt 4 przywołanej ustawy, dlatego 

pozostawia się je bez dalszego biegu. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Tomasz Bezen i Sławomir Lasiecki) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 2. zgłoszenia kandydata na ławnika, które pozostawia się bez dalszego biegu 

(str. 3-4). 

 
Zespół ds. zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów powszechnych 

stwierdził, że zgłoszenie kandydata, wymienionego w § 1 niniejszej uchwały nie 

spełnia wymagań formalnych, określonych w art. 158 § 1 pkt 5 przywołanej ustawy, 

dlatego pozostawia się je bez dalszego biegu. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Tomasz Bezen i Sławomir Lasiecki) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 3. ustalenia Regulaminu głosowania w wyborach na ławników do sądów 

powszechnych na kadencję 2024-2027 (str. 5-16). 
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Ustawa Prawo o ustroju sądów powszechnych nakłada na rady gmin obowiązek 

dokonania wyboru ławników do sądów okręgowych oraz sądów rejonowych 

w głosowaniu tajnym najpóźniej w miesiącu październiku roku kalendarzowego, 

w którym upływa kadencja dotychczasowych ławników. 

Na sesji październikowej Rada Miasta Kalisza dokona zatem wyboru: 

1) ławników do Sądu Okręgowego w Kaliszu, 

2) ławników do Sądu Okręgowego w Kaliszu do orzekania w sprawach z zakresu 

prawa pracy, 

3) ławników do Sądu Rejonowego w Kaliszu, 

4) ławników do Sądu Rejonowego w Kaliszu do orzekania w sprawach z zakresu 

prawa pracy. 

Projekt uchwały omówiła i pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, Porządku 

Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 4. zmiany „Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Kaliskiej 

Strefy Inwestycyjnej - ulica Rozwojowa” (str. 17-19). 

 
„Miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego Kaliskiej Strefy Inwestycyjnej - 

ulica Rozwojowa”, będący przedmiotem zmiany, przyjęty został w lutym 2022 r.  

Po wejściu w życie ustawy o zmianie ustawy o odnawialnych źródłach energii oraz 

niektórych innych ustaw, wprowadzone zostały zmiany do ustawy o planowaniu 

i zagospodarowaniu przestrzennym dotyczące urządzeń wytwarzających energię 
z odnawialnych źródeł energii. Mając na względzie obecny stan prawny oraz trudną 
sytuację na rynku energii zasadnym jest dokonanie zmiany ustaleń planu, 

umożliwiających rozmieszczenie urządzeń wytwarzających energię z odnawialnych 

źródeł energii o mocy zgodnej z obowiązującymi przepisami.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja 

Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 5. zmiany „Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego w rejonie ulic: 

Zachodniej i Metalowców” (str. 20-22). 

 
„Miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego w rejonie ulic: Zachodniej 

i Metalowców”, będący przedmiotem zmiany, przyjęty został we wrześniu 2020 r. 

Wspomniana zmiana dotyczy również odnawialnych źródeł energii.  
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Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja 

Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 6. przystąpienia do sporządzenia „Miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego zespołu zabudowy osiedla Dobrzec” (str. 23-25). 

 
Teren objęty uchwałą w sprawie przystąpienia do sporządzenia „Miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego zespołu zabudowy osiedla Dobrzec”, położony jest 

w rejonie Al. Wojska Polskiego oraz ulic Marii Skłodowskiej-Curie i Biskupickiej.  

Z wnioskiem o sporządzenie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

wystąpili użytkownicy wieczyści nieruchomości położonej przy Alei Wojska 

Polskiego 2 w Kaliszu. Nieruchomość zabudowana jest obiektem handlowym, 

w którym dawniej funkcjonował supermarket. Opracowanie planu pozwoli na 

ustalenie przeznaczenia nieruchomości pod lokalizację obiektów handlowych 

o powierzchni sprzedaży powyżej 2000m2 oraz na określenie sposobów 

zagospodarowania i warunków jej zabudowy. Zwiększenie obszaru opracowania 

o tereny sąsiadujące pozwoli na inwestowanie w całym kwartale w oparciu o spójną 
koncepcję urbanistyczną. 
Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja 

Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 22 osoby były za, 1 wstrzymała się od głosu (23 radnych obecnych) 

– przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 7. określenia trybu i sposobu powoływania i odwoływania członków Zespołu 

Interdyscyplinarnego w Kaliszu (str. 26-27). 

 
W związku z wejściem w życie przepisów wprowadzonych ustawą o zmianie ustawy 

o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie oraz niektórych innych ustaw, istnieje 

konieczność dostosowania przepisów prawa miejscowego regulujących tryb i sposób 

powoływania i odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego w Kaliszu.  

Projekt uchwały omówiły i pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, 

Zdrowia i Polityki Społecznej oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 
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Ad. 8. zmieniającej Uchwałę w sprawie przyjęcia Programu „Kaliska Karta 

Mieszkańca” (str. 28-29). 

 
Na terenie Miasta Kalisza wprowadzono bezpłatną komunikację miejską dla 

posiadaczy Kaliskiej Karty Mieszkańca. W związku z prowadzoną szeroką analizą 
katalogu osób uprawnionych do otrzymania Karty konieczna jest zmiana warunków 

ubiegania się o jej wydanie poprzez rozszerzenie grupy odbiorców.  

Z uwagi na liczne wnioski mieszkańców Kalisza, którzy rozliczają się w I Urzędzie 

Skarbowym, a nie są zameldowani na pobyt stały, zmiana jest zasadna. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje merytoryczne: Komisja Rodziny, 

Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji 

Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej, a także Komisja 

Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

  

O zabranie głosu poprosiła radna Barbara Oliwiecka – żałuję, że nie ma pana 

prezydenta Krystiana Kinastowskiego, czytając swoje sprawozdanie tak się martwił, że 

radni się nudzą, mam nadzieję, że pan prezydent nie stracił zainteresowania i że nas 

słucha. Tym bardziej, że w godzinach porannych pan prezydent pochwalił się na 

swoich mediach społecznościowych, że dzisiaj na jego wniosek głosowana będzie 

uchwała poszerzająca grono osób, które będą mogły posiadać Kaliską Kartę 
Mieszkańca. Ja się bardzo cieszę, że prezydent złożył ten wniosek i naprawdę się 
zastanawiam, co byśmy zrobili bez pana prezydenta, bez jego wniosków, bo nie wiem, 

kto by odrzucał wnioski radnych po to, żeby potem składać je jako swoje. No chyba 

nikt, ale oczywiście to jest styl działania pana prezydenta: prawy, sprawiedliwy, 

bezpartyjny, samorządowy. Tylko myślę, że mieszkańcy oczekują innej polityki i my 

radni również oczekujemy przede wszystkim współpracy. Ale przejdźmy do meritum, 

bo bardzo się cieszę. Tak dla przypomnienia, w styczniu zgłaszaliśmy projekt uchwały 

dokładnie o tej samej treści, bardzo podobny, w lutym na sesji państwo radni koalicji 

prezydenckiej, czyli Prawa i Sprawiedliwości, Samorządnego Kalisza, Wszystko dla 

Kalisza odrzucili, ściągnęli z porządku obrad naszą uchwałę tłumacząc, że potrzebna 

jest dogłębna analiza, czy osoby wykluczone są naprawdę wykluczone. Bardzo się 
cieszę, że po 8 miesiącach tej szerokiej, dogłębnej analizy, państwo przyznaliście nam 

rację, że tak, te osoby są potraktowane niesprawiedliwe. My wnioskowaliśmy w lutym 

o to, żeby Kaliska Karta Mieszkańca była przyznawana również dzieciom z pieczy 

zastępczej, które podlegają oczywiście pod Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej 

w Kaliszu, ale na skutek różnych sytuacji mieszkają poza Kaliszem, bo tam często były 

po prostu tańsze domy i opiekunowie tam kupowali, czy wynajmowali mieszkania, 

domy. My oczywiście popieramy absolutnie uchwałę pana prezydenta, jesteśmy za tym, 

żeby karta, Kaliska Karta Mieszkańca była przyznawana osobom, które płacą tutaj 

podatki bez względu na to, czy są zameldowane na pobyt stały czy tymczasowy czy, no 

po prostu tym osobom, które zamieszkują w Kaliszu, istotą jest właśnie odprowadzanie 

podatku dochodowego w Kaliszu. Natomiast oczywiście popieramy również to, żeby 

rodziny zastępcze wspierać i to, co mówiliśmy w lutym teraz się oczywiście potwierdza, 

to jest bardzo ważne wsparcie, dlatego że wykluczenie komunikacyjne w dużej mierze 

dotyka młodzież, która traci tą swobodę poruszania się, kontaktowania się ze swoimi 

rówieśnikami. Do uchwały prezydenta mamy jednak dwie poprawki i chciałabym teraz 



21 

 

złożyć wniosek. Pierwsza poprawka, szanowni państwo radni, dotyczy, ja sobie już 
tutaj... § 7 ust. 2 pkt 1 brzmi w ten sposób: do otrzymania karty mieszkańca, spełnienia 

wymogów określonych w ust. 3 uprawnione są: pkt 1) dzieci przebywające w domu 

dziecka zlokalizowanym na terenie miasta Kalisza oraz w rodzinach zastępczych 

z terenu miasta Kalisza. Pojęcie „rodziny zastępcze” jest węższe od pojęcia „rodzinna 

piecza zastępcza”. Rodzinna piecza zastępcza obejmuje rodzinne domy dziecka oraz 

rodziny zastępcze, dlatego w tym punkcie proponujemy, żeby brzmiał on w ten sposób: 

„dzieci przebywające w domu dziecka zlokalizowanym na terenie miasta Kalisza oraz 

w rodzinnej pieczy zastępczej z terenu miasta Kalisza”. W pkt 2) już jest ujęte 

prawidłowo, rodzinna piecza zastępcza. W lutym, kiedy składaliśmy nasz wniosek, 

popełniliśmy ten sam błąd, wpisując rodzinę zastępczą, wówczas w opiniach 

m.in. z MOPS-u zwrócono nam uwagę, że jest to pojęcie zawężające, że szersze pojęcie 

pełne jest rodzinna piecza zastępcza, dlatego ta pierwsza poprawka. Druga poprawka 

natomiast dotyczy dopisania pkt 3) do tego ustępu, który brzmiałby w ten sposób, że 

osobami, które mają prawo do otrzymywania Kaliskiej Karty Mieszkańca są i tutaj 

czytam: uczniowie kształcący się w szkołach podstawowych i ponadpodstawowych 

oraz studenci uczelni państwowych zlokalizowanych na terenie miasta Kalisza, bez 

względu na ich miejsce zamieszkania. Szanowni państwo, otrzymałam dzisiaj, w tym 

tygodniu opinię od pani skarbnik dotyczącą naszej uchwały i tego właśnie zapisu, bo 

w naszej uchwale, która będzie za 2 punkty procedowana, jest właśnie ten zapis 

i byłam bardzo zszokowana, bo w zeszłym roku jeszcze, czy na początku roku 

mówiliśmy, że w kaliskich szkołach ponadpodstawowych kształci się 40% osób 

z powiatu kaliskiego, w tej chwili mamy informację, że jest to aż 60% dzieci z powiatu 

kaliskiego. Ja zawsze powtarzam jedną rzecz, Kalisz jest silny siłą okolicznych gmin, 

to my powinniśmy być tym centrum, gdzie młodzi ludzie, szczególnie młodzi ludzie, 

którzy budują swoje życie, swoje relacje zawodowe, edukacyjne, żeby tutaj 

przyjeżdżali, żeby mogli korzystać z oferty kulturalnej, gastronomicznej naszego 

miasta, żeby mogli tutaj budować relacje i to wykluczenie komunikacyjne w tej chwili 

działa w ten sposób, że oni muszą dojechać autobusami prywatnymi czasami do 

Kalisza, potem czasami kupić jeszcze bilet na KLA, dojechać do szkoły i to są koszty 

i ze szkoły, szanowni państwo, już nie mają tej swobody dojechania do kolegi na 

Dobrzec, do galerii, do kina. Bardzo ważne jest, żeby im to po prostu umożliwić, 
dlatego, tym bardziej, że no, oczywiście za dziećmi, które się kształcą w naszych 

placówkach idą pieniądze, a zależy nam również, żeby rozwijać to szkolnictwo wyższe 

i żeby osoby dojeżdżające również miały możliwość zachęcić ich, żeby dojeżdżały 

i zwiedzały cały Kalisz. Bardzo często zresztą rozmawialiśmy o tym nie raz, że studenci 

Uniwersytetu Kaliskiego są niewidoczni w mieście, bo oni często po prostu są na 

kampusie. Dajmy im tą możliwość, żeby mogli sobie autobusem w każdej chwili, mając 

okienko czy cokolwiek, przerwę, dojechać do miasta, tutaj kupić obiad, tutaj załatwić 
swoje sprawy i wrócić. Niech to będzie taki impuls zachęcający. Tym bardziej, 

szanowni państwo, że ideą, która powinna przyświecać wprowadzeniu darmowej 

komunikacji, powinno być to, żeby ograniczyć liczbę samochodów osobowych 

w naszym mieście. Przy 60% uczniów dojeżdżających z powiatu kaliskiego i przy 

braku odpowiedniej i finansowo i jeżeli chodzi o zakres połączeń, siatki autobusowej, 

to często jest tak, że to właśnie rodzice dowożą te dzieci swoimi samochodami 

osobowymi i my nie odczuliśmy jakiegoś wielkiego spadku natężenia ruchu 
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drogowego. Także, szanowni państwo, te dwie poprawki teraz składam do uchwały 

pana prezydenta. Poprawka, ust. do pkt 1 ust. 2 i dodanie pkt 3 odnośnie darmowych 

przejazdów, czyli dla dzieci uczących się w kaliskich placówkach oświatowych 

a niemieszkających w Kaliszu. 

 

Dariusz Grodziński – dziękuję za udzielenie głosu i właściwe ten pomysł z przerwą jest 

dobrym pomysłem też, bo też musimy te poprawki zobaczyć, przemyśleć, ale 

abstrahując od ich treści i ich ewentualnych losów, chciałem w imieniu naszego klubu 

powiedzieć nareszcie. Nareszcie. Nareszcie samorząd miasta Kalisza potrafi uznać 
dzieci z kaliskiego domu dziecka, że są mieszkańcami Kalisza. Na szczęście nareszcie 

dzieci z rodzin zastępczych w Kaliszu kaliski samorząd może uznać za mieszkańców 

Kalisza, którzy mają prawo do karty... I nareszcie osoby zamieszkałe w Kaliszu, no, 

możemy uznać jako mieszkańców Kalisza i dać im tą kartę. Z tego powodu się bardzo 

cieszymy, dlatego bez względu na losy tych poprawek, które też zaraz przeczytamy, 

przeanalizujemy, będziemy głosowali za tą uchwałą, natomiast chciałem też przyjść 
tutaj w sukurs wypowiedzi pani radnej Oliwieckiej, że rzeczywiście to jest tak, jestem 

już radnym kolejnej kadencji i byłem i radnym opozycyjnym i radnym koalicyjnym, ale 

tak upartyjnionego samorządu jak w tej kadencji, z taką brutalną, z brudną polityką to 

faktycznie nie widziałem. 

 

Artur Kijewski, ad vocem – ja powiem tak, dobrze by było, gdyby nareszcie pan nam 

opowiedział, co pan wcześniej z tym tematem robił, bo nie przypominam sobie. 

A propos partyjności to ja chciałem panu przypomnieć może, jak pan tak mówi o tej 

apolityczności, kiedy pan, że tak powiem, sprawował w najwspanialszej kadencji tego 

samorządu władzę, może panu przypomnę i wyjmę skład komisji, znaczy przepraszam, 

rad nadzorczych, gdzie tam się znalazła duża część ludzi, którzy kandydowali z pana 

partii, więc naprawdę niech pan nie opowiada bzdur, bo pan opowiada bzdury niestety 

i muszę powiedzieć, przepraszam, wszystkich obecnych za to użycie tego 

sformułowania, ale jak słucham czasami pana o tej apartyjności to błagam, naprawdę 
proszę nie opowiadać takich głupot, bo to naprawdę aż mi głupio, że w tej sali tutaj 

muszę o tym mówić, no i pan nareszcie i proszę bez takich teatralnych gestów, bo do 

niczego to nie wnosi. Jak pan potrzebuje konkrety, mogę przedstawić, tylko nie 

chciałbym tutaj za dużo o panu mówić w tej sali, bo chyba nie wszyscy są ciekawi, ale 

konkretami służę. 
 

Janusz Sibiński, zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i Mieszkaniowych 

– w związku ze złożonymi tutaj wnioskami do projektu uchwały, chciałbym się odnieść 
do dwóch kwestii merytorycznie. Pierwsza, tam gdzie jest mowa o punkcie, który 

dzisiaj brzmi: dzieci przebywające w domu dziecka zlokalizowanym na terenie miasta 

Kalisza oraz w rodzinach zastępczych z terenu miasta Kalisza, chcę tylko zwrócić 
państwu uwagę, że oczywiście pani radna Oliwiecka ma rację, jeżeli chodzi o zakres 

beneficjentów tej ulgi, natomiast w uchwale nie wymieniamy domu dziecka 

prowadzonego przez miasto Kalisz albo domu dziecka z dużej litery Nr 1, 2, 3, czyli 

konkretnej nazwy własnej, a mówimy o instytucji domu dziecka, w której mieści się 
zarówno instytucjonalny dom dziecka, jak też rodzinny dom dziecka, więc ta grupa 

osób jest już objęta zapisem, który do tej pory obowiązywał. Jeżeli chodzi o drugą 
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propozycję, to szanowni państwo, myślę, że tutaj jest pomyłka, jeżeli chodzi o w ogóle 

kierunek tego wniosku, bo ta uwaga, czy ta propozycja poprawki nie dotyczy uchwały, 

czy nie dotyczy merytorycznej uchwały w zakresie Programu „Kaliska Karta 

Mieszkańca”. Pani radna Oliwiecka, uzasadniając swój wniosek, mówiła 

o rozszerzeniu uprawnień na bezpłatne przejazdy dla uczniów spoza Kalisza, 

a przypomnę tylko państwu, że kwestie uprawnień do bezpłatnych i ulgowych 

przejazdów reguluje uchwała Nr XIV/153 z 2015 r. w tej sprawie. Uchwała kaliska, 

uchwała w sprawie Programu „Kaliska Karta Mieszkańca” jest uchwałą dedykowaną 

mieszkańcom i jako takowa, jako takowy pewien program lojalnościowy powinien 

pozostać w tym zakresie. Myślę, że w zakresie finansowania oświaty to tutaj można by 

było wiele rzeczy do tego dodać, bo to, że pieniądze idą za uczniami uczącymi się 
w Kaliszu jest prawdą, natomiast to, że miasto dopłaca do edukacji o wiele więcej niż 
wynosi subwencja to też jest prawda, więc tutaj chyba nie ma żadnego uzasadnienia 

dla wprowadzenia tego zapisu, zresztą w toku prac w komisjach była przedstawiona 

także informacja o tym, że Kaliskie Linie Autobusowe wystąpiły do okolicznych gmin 

z propozycją wejścia w pewne rozwiązanie ulgowe, specjalną zniżkę w zakupie biletów 

dla uczniów dojeżdżających do Kalisza, żadna z gmin na tą propozycję nie 

odpowiedziała. Rozszerzenie tego zapisu w ramach tej uchwały, o której mówimy, 

skutkowałoby także daniem uprawnień do chociażby ulg w korzystaniu z instytucji, 

kaliskich instytucji kultury, tudzież innych ulg oferowanych w ramach Kaliskiej Karty 

Mieszkańca, a nie tylko z bezpłatnych przejazdów, więc myślę, że to nie jest to miejsce. 

 

Elżbieta Binder, prezes Kaliskich Linii Autobusowych Sp. z o.o. – ja tak naprawdę 
właśnie dokładnie to samo, co pan naczelnik chciałam przedstawić. Przede wszystkim 

Kaliska Karta Mieszkańca to jest cały pakiet określonych bonusów dla naszych 

mieszkańców, nie tylko komunikacja miejska. Ona się po prostu poprzez wprowadzenie 

bezpłatnych przejazdów kojarzy, że Kaliska Karta Mieszkańca to są przejazdy 

bezpłatne dla naszych mieszkańców, natomiast tak nie jest i tutaj myśmy wystąpili jako 

spółka, bo wiadomo, że przychody od mieszkańców gmin są uzupełnieniem 

rekompensaty, którą spółka otrzymuje od miasta i którą państwo uchwalacie, 

w związku z tym dla nas, dla spółki wprowadzenie takiego zapisu byłoby utraconym 

kolejnym źródłem przychodu, w związku z tym wystąpiłam do wszystkich gmin, do 

których Kaliskie Linie Autobusowe jeżdżą, do włodarzy tych gmin, ponieważ transport 

publiczny jest kompetencją każdej gminy i każda gmina ma zadanie własne w tym 

zakresie i tutaj też musimy patrzeć na kwestie formalne, bo wchodzilibyśmy już, że tak 

powiem, w ustawę, która mówi o wolności gospodarczej. Żadna gmina, wystąpiliśmy 

również do wiadomości do pana starosty, żadna gmina nie odpowiedziała, nie 

skontaktowano się. Zaproponowaliśmy, bo na dzisiaj uczeń płaci 44 zł miesięczny bilet 

z dużą promocją, ale również nie uzyskaliśmy żadnego efektu poprzez jakikolwiek 

kontakt, czy w ogóle planowanie, organizowanie czegoś na przyszłość. 
 

Barbara Oliwiecka, ad vocem – to ja w takim razie poproszę, nie wiem, czy pana 

mecenasa czy pana naczelnika o taką konkretną interpretację, że zapis w uchwale, 

który już tu sobie otwieram, mówi w ten sposób, że uprawnieni do Kaliskiej Karty 

Mieszkańca są dzieci przebywające w domu dziecka zlokalizowanym na terenie miasta 

Kalisza oraz w rodzinach zastępczych z terenu miasta Kalisza, że ten zapis obejmuje 
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również rodzinne domy dziecka zlokalizowane w Kaliszu. Pytam się dlatego, że 

w styczniu, kiedy zgłaszaliśmy nasz projekt uchwały, dostaliśmy opinię, że ten, taki 

dosłownie ten sam zapis wyklucza rodzinne domy dziecka, więc stąd była ta moja 

poprawka, żeby dopisać tutaj rodzinna piecza zastępcza. Proszę o odpowiedź na to 

pytanie, chcę się upewnić, że ten zapis nie wyklucza rodzinnych domów dziecka, 

natomiast to, co się tyczy rozszerzenia karty mieszkańca dla uczniów i młodzieży 

kształcącej się w kaliskich placówkach, ja otrzymałam opinię prawną do naszej 

uchwały, w której dokładnie jest ten sam zapis i pan mecenas nie zgłosił żadnych uwag 

formalno-prawnych do projektu uchwały, zatem ten zapis jest prawidłowy 

w kontekście tej uchwały, natomiast to, że te osoby faktycznie przy okazji nabycia 

Kaliskiej Karty Mieszkańca nabędą inne korzyści to jest tylko na plus, bo tym bardziej 

będą może bardziej zachęcone do korzystania z oferty kaliskich przedsiębiorców. Ja 

wiem, że to jest kosztowne dla KLA, są to pewne koszty, ale jeżeli spojrzymy chociażby 

na to, że 13 tys. ponad uczniów codziennie dojeżdża do Kalisza, tu nie ma jeszcze 

wliczonych studentów i oni w jakiś sposób zachęceni do tego, żeby zostać dłużej 

w naszym mieście, wydadzą pieniądze, to wróci się to i myślę, że będzie to też jakieś 
wsparcie dla kaliskich przedsiębiorców, także to jest troszkę myślenie dłuższe w innej 

perspektywie, natomiast jestem, nadal podtrzymuję to, żeby ta młodzież miała 

uprawnienia i mogła korzystać z takich przywilejów jak ich rówieśnicy w szkołach. 

 

Dariusz Grodziński – kiedy przed przerwą wyrażałem radość z tego, że w końcu 

uznajemy te dzieci za mieszkańców Kalisza to dlatego z pełną świadomością po 

rozmowie na komisji, że w tej uchwale to jest, dlatego to rzeczywiście dla mnie już jest 

i będziemy za tą uchwałą, bo ona jest dobra, natomiast w kwestii poprawki drugiej 

pani radnej też mamy duży dystans, zarówno taki formalno-prawny, czy my możemy 

jako samorząd finansować takie przejazdy osobom, które mieszkają w innych gminach, 

no i dwa, to jest karta mieszkańca Kalisza, a nie ucznia w Kaliszu, tym więc też 
będziemy się tego tutaj trzymali. Natomiast cała uchwała jest bardzo dobra, jesteśmy 

za, niech jeszcze będzie tylko przypilnowane, czy te zapisy rzeczywiście wszystkie 

dzieci włączają, czy nie. Ta druga poprawka, mamy do niej dystans zarówno 

formalno-prawny, jak i merytoryczny. 

  

Janusz Sibiński – znaczy ja chcę tylko potwierdzić, że w tym zapisie mieści się także 

rodzinna, mieszczą się rodzinne domy dziecka. 

 

Przewodniczący – dziękuję bardzo, oczywiście ten, ta wypowiedź trafi do protokołu 

z sesji Rady Miasta Kalisza. 

 

Sławomir Lasiecki – ja bym chciał tylko zwrócić uwagę pani radnej Oliwieckiej, że my 

jesteśmy radnymi miasta Kalisza, dysponujemy budżetem, który jest własnością 

mieszkańców tego miasta. Nie możemy myśleć o tym, że z tego budżetu, z tych 

pieniędzy, które należą do mieszkańców, będziemy dokładać do gmin sąsiednich 

i prosiłbym o to, żeby zwrócić szczególną uwagę na to, że pani reprezentuje miasto, 

a nie powiat kaliski. Ja rozumiem, że teraz są wybory i trzeba zadbać również 
o wyborców spoza miasta Kalisza, ale to pani reprezentuje przede wszystkim 

mieszkańców tego miasta. 
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Przewodniczący – czy ktoś z państwa radnych jeszcze chciałby zabrać głos? Jeżeli nie, 

najpierw przegłosujemy wnioski. Szanowni państwo, wniosek formalny radnej Barbary 

Oliwieckiej, czy pani radna chce wycofać wniosek? Tak, pani radna prosiłbym 

o zabranie głosu z mównicy. 

 

Barbara Oliwiecka – panie przewodniczący, dziękuję za wyjaśnienie, dostałam 

potwierdzenie, że tak, ten zapis obejmuje również rodzinne domy dziecka. W styczniu, 

tak jak mówiłam, dostaliśmy inną opinię na ten temat, więc mogę, są dwa rozwiązania, 

albo wycofam tę pierwszą poprawkę, albo po prostu zostawiamy rodzinna piecza 

zastępcza, która jest dokładnie takim samym jak w drugim punkcie, też się pojawia 

rodzinna piecza zastępcza i już sekundeczkę, przeczytam, natomiast no nie ma sensu 

głosować tej poprawki, kiedy jest wyjaśnienie zaprotokołowane, tak? Rozumiem, o to 

chodzi, żebym teraz wycofała formalnie tą pierwszą poprawkę. Dobrze, to ja w takim 

razie po uzyskaniu zapewnienia, że ten zapis obejmuje rodzinne domy dziecka 

zlokalizowane na terenie Kalisza, pierwszy, składam wniosek o wycofanie tej pierwszej 

poprawki. 

 

Przewodniczący – pierwszego wniosku. 

 

Barbara Oliwiecka – pierwszego wniosku, tak. 

 

W związku z powyższym radni negatywnie przegłosowali wniosek formalny radnej 

Barbary Oliwieckiej, aby w par. 1 pkt 2) lit. b) ust. 2 projektu uchwały zmieniającej 

Uchwałę w sprawie przyjęcia Programu „Kaliska Karta Mieszkańca” po pkt 2) dodać 
pkt 3) w brzmieniu: „uczniowie kształcący się w kaliskich szkołach podstawowych 

i ponadpodstawowych oraz studenci uczelni państwowych zlokalizowanych na terenie 

Miasta Kalisza, bez względu na ich miejsce zamieszkania.” – 4 osoby były za, 

16 przeciw, 3 wstrzymały się od głosu (23 radnych obecnych) – wniosek nie 

przeszedł. 

 

Następnie jednomyślnie pozytywnie przegłosowano projekt uchwały – 23 osoby były 

za (23 radnych obecnych) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 9. zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Programu „Kaliska Karta 

Mieszkańca” (str. 30-31). 

 
Przedmiotowy projekt uchwały to propozycja Klubu Radnych Polska 2050. 

 

Przewodniczący poprosił o zabranie głosu Barbarę Oliwiecką, przewodniczącą Klubu 

Radnych Polska 2050. 

 

Barbara Oliwiecka – z uwagi na fakt, że przed chwilą przegłosowaliśmy uchwałę pana 

prezydenta, która w części pokrywa się z wnioskami naszej uchwały, a poprawka, 

która była przedmiotem naszej uchwały nie została przez państwa radnych 

przegłosowana i zakładam, że w 3 minuty państwo nie zmienicie głosu, nadal 

potrzebujecie dłuższej, dogłębnej analizy, także wrócimy z tym pomysłem pewnie za, 
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nie 8 miesięcy, ale może 4 miesiące przed wyborami samorządowymi, natomiast w tej 

chwili wnioskuję o ściągnięcie tej uchwały z porządku obrad.  

 

Radni jednomyślnie pozytywnie przegłosowali wniosek radnej Barbary Oliwieckiej 

o zdjęcie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Programu 

„Kaliska Karta Mieszkańca” (propozycji Klubu Radnych Polska 2050) z porządku 

obrad LXVIII Sesji Rady Miasta Kalisza – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, 

nieobecna podczas głosowania – Magdalena Walczak). 

 

Ad. 10. zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia zasad polityki czynszowej 

obowiązującej w mieszkaniowym zasobie Miasta Kalisza (str. 32-33). 

 
W związku z nowymi regulacjami wprowadzonymi do ustawy o ochronie praw 

lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie Kodeksu cywilnego oraz 

koniecznością dostosowania do nich zapisów uchwały niezbędne są zmiany w zakresie 

zasad polityki czynszowej obowiązującej w mieszkaniowym zasobie Miasta Kalisza. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej; Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej; 

Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja Budżetu i Finansów 

Rady Miasta Kalisza. 

  

Głos zabrał radny Dariusz Grodziński – po wysłuchaniu wszystkich rozmów na 

komisjach i rozważeniu wszystkich za i przeciw chcielibyśmy powiedzieć, że będziemy 

głosowali przeciwko tej uchwale. W myśl zasady tak dla rewitalizacji, nie dla 

gentryfikacji. I o to wszystko też apelujemy do pozostałych radnych. 

  

Barbara Oliwiecka – ja mam trzy pytania. Po pierwsze, czy ten projekt uchwały był 

konsultowany z Komitetem Rewitalizacji, który przypomnę został ustawowo powołany 

jako ciało opiniotwórcze, które, czy tam opiniujące działania w zakresie właśnie 

szczególnie terenu podlegającego rewitalizacji. Ja nie widzę tutaj opinii Komitetu 

Rewitalizacji, więc bardzo proszę o odpowiedź, czy to zostało przesłane do Komitetu, 

czy nie było odpowiedzi może, a może nie zostało przesłane i dlaczego? To jest bardzo 

ważne, żeby ten Komitet właśnie wypowiadał się w takich sprawach, bo do tego został 

powołany. Drugie moje pytanie jest, dotyczy dotacji, tutaj w uzasadnieniu tej uchwały 

państwo powołujecie się na to, że już nawet jestem w treści, sekundeczkę, że 

oczywiście remont tych, tego budynku został sfinansowany z części ze środków 

zewnętrznych, w uzasadnieniu jest, że są to środki z Banku Gospodarstwa Krajowego 

w 85%. Moje pytanie jest takie, czy jest to dotacja zwrotna, czy bezzwrotna, bo to jest 

bardzo ważne. Ja mam informację, że jest to dotacja bezzwrotna. To jest drugie 

pytanie i trzecie, no właśnie to jest trochę to, co powiedział tutaj radny Grodziński, 

mianowicie chodzi o to, żebyśmy nie tylko remontowali budynki, ale przede wszystkim 

też zajmowali się rewitalizacją społeczną, pewne kryterium finansowe, które jest tutaj 

wprowadzone no może być krzywdzące dla wielu osób i brakuje tutaj szczególnie 

właśnie opinii Komitetu, która szeroko patrzy na rewitalizację, również tą społeczną. 
I czwarte pytanie, które mam, bo pojawiały się różne tutaj w przestrzeni publicznej 

uwagi, na jakiej zasadzie te budynki będą zasiedlane? 
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Janusz Sibiński, zastępca naczelnika Wydziału Spraw Społecznych i Mieszkaniowych 

– po raz kolejny, jeżeli chodzi o pierwsze pytanie, nie było na Komitecie Rewitalizacji. 

To jest uchwała dotycząca regulacji polityki czynszowej i zgodnie z założeniami tego 

projektu, który jest realizowany, słucham? Nie, nie było kierowane. To jest uchwała 

dotycząca regulacji polityki czynszowej i zgodnie z projektem, który jest realizowany 

i z wymogami stawianymi przez Bank Gospodarstwa Krajowego, zasady, które mają 

dotyczyć tego, tych konkretnie lokali, muszą wynikać z zasad określonych w polityce 

czynszowej miasta i zgodnie z zasadami najmu lokali, tak, jakby to był najem 

komunalny, więc jakby tutaj nie uznaliśmy za niezbędne, żeby tutaj była opinia 

Komitetu Rewitalizacji. Jeżeli chodzi o drugie pytanie, czyli kwestia zwrotna czy 

bezzwrotna, tak? To jest bezzwrotna, to jest bezzwrotna, natomiast no, to chyba nie 

ma, nie jest istotne co do ustalenia wysokości opłat za lokal. Zresztą ta wysokość 
została określona też zgodnie z zaleceniami wynikającymi z projektu, zaleceniami 

Banku Gospodarstwa Krajowego, który przypomnę tylko, przyznał dotację 
w wysokości 1.440.031,66 zł na to zadanie.  

 

Przewodniczący – dobrze, ale tu mamy jeszcze pozostałe dwa pytania, na jakiej 

zasadzie będą zasiedlane?  

 

Janusz Sibiński – przepraszam, nie usłyszałem tego pytania. Tak jak powiedziałem 

wcześniej, lokale te będą zasiedlane na zasadach takich jak dla najmu komunalnego, 

czyli spośród osób, które są uprawnionymi do najmu lokalu z komunalnego zasobu 

gminy, przy czym te lokale nie stanowią komunalnego zasobu miasta Kalisza. 

 

Eskan Darwich – ja tylko pytam się, z czego wynika to 150%, np. nie 160, nie 130, nie 

120, dlaczego akurat 150, czy to wynika z regulacji z tej dotacji, czy to na zasadzie, że 

państwo policzyli, że dobrze by było, że budynek dobrze wygląda i jest zainwestowany, 

w tym budynku duże środki finansowe i przyszły najemca ma zapłacić 50% więcej niż 
w normalnym przypadku? Z czego to wynika akurat te 150%? 

 

Janusz Sibiński – to 150% było elementem, wysokością wypracowaną w toku też 
dyskusji razem, tutaj jest też prezes Kaliskiego Towarzystwa Budownictwa 

Społecznego, które realizuje tą inwestycję, warunków realizacji tej inwestycji i też 
sugerowanej wysokości opłat, tak jak powiedziałem wcześniej, wynikających jakby 

z rozmów z Bankiem Gospodarstwa Krajowego… tutaj pan prezes w zasadzie 

dopowiedział. Określone są w ustawie także parametry do 2,5% wartości 

odtworzeniowej, to jest poniżej tych 2,5%. 

 

Wobec braku innych wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 12 osób było za, 9 przeciw, 1 wstrzymała się od głosu (22 radnych 

obecnych, nieobecna podczas głosowania – Magdalena Walczak) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 11. wyrażenia zgody na zawarcie umowy najmu lokalu użytkowego 

z dotychczasowym najemcą, na czas oznaczony w trybie bezprzetargowym 

(str. 34-35). 
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Miasto Kalisz jest właścicielem nieruchomości, położonej w Kaliszu przy Głównym 

Rynku 20. 

Lokal znajdujący się w piwnicach przedmiotowej nieruchomości wynajęty został 

w celu prowadzenia Restauracji „Piwnica Ratuszowa” do dnia 30.09.2023 r. 

Dotychczasowy najemca prowadzi działalność kontynuując rodzinne tradycje. Na 

przestrzeni 28 lat prowadzenia działalności poczyniono duże nakłady, dostosowując 

wystrój do tradycji i historii miasta, zachowując zabytkowy charakter miejsca jakim 

jest budynek Ratusza. Dbając o estetykę pomieszczeń i wizerunek oraz promując 

regionalne potrawy, restauracja przyciąga turystów odwiedzających kaliską starówkę. 
Zatem korzystnie byłoby utrzymać dotychczasowego najemcę i zawrzeć umowę 
najmu na czas oznaczony 10 lat. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej; Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej oraz Komisja 

Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Magdalena Walczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 12. zmieniającej uchwałę w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, 

których właścicielem lub zarządzającym jest Miasto Kalisz, udostępnionych dla 

operatora i przewoźników oraz warunków i zasad korzystania z tych obiektów 

(str. 36-48). 

 
Z dniem 1 września 2023 r. wprowadzona została zmiana rozkładu jazdy, stanowiąca 

odpowiedź na kierowane przez mieszkańców wnioski, dotyczące dostosowania godzin 

odjazdów i tras niektórych linii autobusowych wprowadzonych w maju 2023 r. 

Dwa wnioski otrzymane od mieszkańców dotyczyły wyznaczenia nowych 

przystanków, które wymagają zmiany niniejszej uchwały. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje merytoryczne: Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, a także Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Magdalena Walczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 13. zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu 

przysługującego strażakom ratownikom Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu 

miasta Kalisza, którzy uczestniczyli w działaniach ratowniczych, akcjach 

ratowniczych, szkoleniach lub ćwiczeniach organizowanych przez Państwową Straż 
Pożarną lub gminę (str. 49-50). 

 
Niedawna nowelizacja ustawy o ochotniczych strażach pożarnych doprecyzowuje 

zasady naliczania wypłaty ekwiwalentu pieniężnego, który Miasto Kalisz wypłaca 

strażakom ratownikom kaliskich jednostek OSP. Wprowadzona zmiana stanowi 
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odpowiedź na wątpliwości interpretacyjne dotyczące sposobu naliczania tego 

świadczenia. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Prawa, Porządku 

Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady 

Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Magdalena Walczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 14. określenia zadań realizowanych przez Miasto Kalisz z zakresu rehabilitacji 

zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych, na które przeznacza się środki 

z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych na rok 2023 

(str. 51-52). 

 
Stosownie do zapisów ustawy o rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu 

osób niepełnosprawnych oraz na podstawie ustawy o samorządzie powiatowym Rada 

Miasta Kalisza zobowiązana jest podjąć uchwałę określającą zadania, na które 

przeznacza środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych na 

rok 2023. 

Państwowy Fundusz Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przekazał informację 
o zwiększeniu o kwotę 171.015 zł środków finansowych przypadających dla Miasta 

Kalisza na realizację zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej. Ponadto 

w związku z niewykorzystaniem środków na zadaniach z zakresu rehabilitacji 

zawodowej kwota 50.500 zł zostaje przeniesiona na zadania z zakresu rehabilitacji 

społecznej. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej; Komisja Edukacji, Kultury i Sportu oraz Komisja Budżetu 

i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Magdalena Walczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 15. ustalenia przepisów porządkowych związanych z przewozem osób i bagażu 

taksówkami na terenie miasta Kalisza (str. 53-57). 

 
Podstawowa zmiana dotyczy definicji „taksówki” i dopuszczenia możliwości 

rozliczania opłaty za przewóz taksówką przy użyciu aplikacji mobilnej.  

Zmiany w przepisach porządkowych mają na celu dostosowanie przepisów do 

aktualnych uregulowań prawa i zostały tak sformułowane, aby wprowadzić równe 

traktowanie zarówno przewoźników prowadzących przewozy taksówkami 

wyposażonymi w tradycyjne taksometry, jak i taksówkami rozliczającymi opłaty za 

przewóz z wykorzystaniem aplikacji mobilnej.  
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Celem proponowanych zmian jest także ujednolicenie oznaczeń zewnętrznych 

i wewnętrznych taksówek co powinno wpłynąć na poprawę jakości wykonywanych 

przewozów oraz zwiększenie bezpieczeństwa i komfortu przewożonych pasażerów. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej; Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej oraz Komisja 

Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza, która wypracowała wnioski. 

 

Przewodniczący poprosił Sławomira Lasieckiego, przewodniczącego Komisji Budżetu 

i Finansów Rady Miasta Kalisza o przedstawienie treści wniosków. 

 

Sławomir Lasiecki, przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza 

odczytał wnioski komisji. 

 
Głos zabrał radny Tadeusz Skarżyński – pozwolę sobie sam udzielić głosu, ponieważ 
mam kilka pytań związanych z tym projektem uchwały. Proszę mi wybaczyć, ale 

ponieważ nie jestem członkiem komisji, które pracowały nad tą uchwałą, chciałbym się 
tylko dopytać, czy niniejsza uchwała jakby porządkuje sprawy związane z dużymi 

korporacjami o zasięgu ponadkaliskim, które funkcjonują na terenie miasta Kalisza 

i które opierają się jakby o aplikacje mobilne. To moje pierwsze pytanie i moje drugie 

pytanie, nie ukrywam, że związane jest też z głosami od środowiska taksówkarskiego 

w Kaliszu, było to pytanie związane z tym, że te duże korporacje, które tak jak 

powiedziałem, są międzynarodowe i gdzieś tutaj funkcjonują na terenie miasta 

Kalisza, w niektórych miastach nawet u naszych sąsiadów nie funkcjonują i panuje 

takie przekonanie wśród kaliskich taksówkarzy, że po prostu np. do Ostrowa 

Wielkopolskiego nie zostały one wpuszczone, czy my mamy w ogóle jakąkolwiek tutaj 

wiedzę na ten temat? Prosiłbym o udzielenie odpowiedzi. 

  

Anna Walczyńska, naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich – Wydział Spraw 

Obywatelskich nadzoruje kwestie związane z wydawaniem licencji dla 

przedsiębiorców prowadzących działalność gospodarczą w zakresie właśnie 

wydawania licencji przedsiębiorcom w zakresie przewozu osób taksówkami i towarów 

taksówkami. Źle ułożyłam to zdanie, niestylistycznie, ale o to chodzi. Na pytanie 

pierwsze odpowiadam tak. Ustawodawca dopuścił możliwość wykonywania 

przewozów taksówkami z wykorzystaniem aplikacji moblinej, nie tylko taksometru, ale 

również aplikacji mobilnej. Spowodowało to to, że rzeczywiście na naszym rynku 

pojawiły się taksówki z obcego terenu, nie chcę nazywać, tutaj nie chcę używać nazwy 

tej firmy, pojawiły się u nas liczne zgłoszenia przedsiębiorców naszych kaliskiej 

stowarzyszeń z prośbą o uregulowanie właśnie tych przepisów porządkowych 

związanych nie tylko z kwestiami wyglądu samego samochodu, ale również 
oznaczeniem tej taksówki. To jest w tej uchwale. Nie wiem, czy satysfakcjonująca 

odpowiedź?...  

 

Przewodniczący – drugie pytanie było, czy istnieją jakiekolwiek mechanizmy, które tak 

jak powiedziałem, bardzo często...  
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Anna Walczyńska – a, Ostrów. To jest informacja, która również dotarła do naszego 

wydziału, że Ostrów nie wydaje licencji na podstawie aplikacji mobilnej, ale jest to 

informacja niewłaściwa, bo Ostrów, no, podobnie jak my musi stosować się do ustawy 

o transporcie drogowym i również wydaje licencje przedsiębiorcom, którzy używają 

aplikacji mobilnej.  

 

Przewodniczący – dziękuję bardzo. No, właśnie dlatego chciałem uzyskać odpowiedź 
na to pytanie. 

 

Radni pozytywnie przegłosowali wniosek Nr 0012.3.809.2023 Komisji Budżetu 

i Finansów Rady Miasta Kalisza w sprawie zmiany w § 4 ust. 2 poprzez zastąpienie 

zwrotu „taksometru i aplikacji” na zwrot „taksometru albo aplikacji” – 20 osób było 

za, 2 wstrzymały się od głosu (22 radnych obecnych, nieobecna podczas głosowania – 

Magdalena Walczak). 

 

Następnie pozytywnie przegłosowano wniosek Nr 0012.3.810.2023 Komisji Budżetu 

i Finansów Rady Miasta Kalisza w sprawie zmiany zwrotu w § 18 ust 1 – powinien on 

uzyskać brzmienie: „Koniecznym jest, aby w każdej taksówce była zamieszczona 

widoczna informacja dotycząca: ” – 20 osób było za, 2 wstrzymały się od głosu 

(22 radnych obecnych, nieobecna podczas głosowania – Magdalena Walczak). 

  

O zabranie głosu poprosił radny Artur Kijewski – jeszcze mam takie pytanie, bo 

mówimy o głosowaniu wniosku, który mówi, że powinno być stosowane to zgodnie 

z przepisami prawa, mówię o, dobrze mówię, 3, tam 12 artykuł, art. 12, więc skoro to 

chyba jakby z założenia jest tak, że skoro coś jest to musi być zgodne z przepisami 

prawa, bo chyba byśmy musieli uznać, że niezgodne z przepisami prawa, to czy jest 

sens w ogóle taki, to, może, pytam tu pana mecenasa, bo to jest takie, troszeczkę 
wychodzi, głosujemy nad czymś, co jest oczywiste, tak? No bo skoro ktoś ma prawo 

jazdy to musi jeździć zgodnie z przepisami prawa, to my nie możemy powiedzieć, że 

urząd wydaje, wiem, że to jest taka ta ta, tylko że trochę się tam na komisji mogło 

zakręcić, ale rada może wszystko sprostować, zmienić i mam takie pytanie, czy w ogóle 

jest sens nad wnioskiem, nad oczywistością głosować, tak? No, może pan mecenas by 

tutaj powiedział. 

 

Elżbieta Dębska, ad vocem – tam w tym trzecim wniosku nie jest zgodnie z przepisami 

prawa, tylko zgodnie z przepisami ruchu drogowego i dlatego ja uważam, że musimy 

zagłosować, no albo zdjąć ten wniosek, albo zagłosować przeciw, no bo przecież 
trudno, żeby taksówka nie jechała zgodnie z przepisami ruchu drogowego. 

 

Filip Żelazny, radca prawny – generalnie zgadzam się z tą wypowiedzią, czy właściwie 

tą wątpliwością, nawet w tej uchwale, bodajże, chociaż ich było tyle, że nie pamiętam, 

ale wydaje mi się, że w tej uchwale w stosunku do projektu pierwotnego ja sam 

rekomendowałem wykreślenie pewnych zapisów, które właśnie wynikają z tego, że są 

zapisane w innych ustawach, więc państwo tego w tym projekcie nie widzicie. Nie, bo 

nie dotyczyło to tego konkretnego zapisu, tylko innego. Generalna zasada jest taka, że 

w uchwałach będących czy prawem miejscowym czy uchwałami rad miasta, gmin czy 
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powiatów, sejmików, bez różnicy, nie powiela się zapisów po pierwsze ustawowych, po 

drugie, no takich, które wynikają z innych przepisów prawa, a przepisy ruchu 

drogowego, no, to są przepisy prawa, więc wydaje mi się, że ten zapis nie jest 

konieczny, tak powiem. 

 

Sławomir Lasiecki, ad vocem – z przykrością muszę przeprosić państwa radnych za to, 

że na mojej komisji doszło do tego, że pomimo tego, że zwracałem szczególną uwagę 
na to, że tu jest wada prawna w tym zapisie, że jest po prostu zbędny ten zapis, to na 

skutek tego, że część radnych, która to zgłaszała, uparła się, że po prostu, że będzie ten 

wniosek popierać, a inni poprzez nieuwagę zagłosowała przez przypadek za i dlatego 

się pojawiła tak dziwna... Tak dziwny zapis, także bardzo przepraszam jeszcze raz 

i mam nadzieję, że jesteśmy w stanie to skorygować teraz. 

 

Artur Kijewski – chciałem tylko powiedzieć rzeczywiście, bo nie wszyscy jesteśmy 

prawnikami. Być może niektórzy radni mieli też na myśli to, że jeżeli ktoś ma, 

przepraszam, tak, to taka dygresja, pojazd typu „Pan Samochodzik”, zjeżdżając 

z drogi nad rzekę podlega już przepisom żeglugi śródlądowej, a nie przepisom ruchu 

drogowego, ale to oczywiście tak żartem. 

 

W związku z powyższym negatywnie przegłosowano wniosek Nr 0012.3.811.2023 

Komisji Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza w sprawie dodania w § 12 ust. 1 

zdania drugiego w brzmieniu „Przewóz musi odbywać się zgodnie z przepisami ruchu 

drogowego” – 5 osób było za, 17 przeciw (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Magdalena Walczak). 

 

Następnie pozytywnie przegłosowano projekt uchwały wraz z wnioskami – 21 osób 

było za, 1 wstrzymała się od głosu (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Magdalena Walczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały 

wraz z wnioskami. 

 

Ad. 16. ustalenia maksymalnych cen i stref cen obowiązujących przy przewozie osób 

taksówkami na terenie miasta Kalisza (str. 58-59). 

 
W związku z pojawiającymi się skargami pasażerów w sprawie świadczonych usług 

w zakresie przewozu osób taksówkami, w szczególności dotyczącymi nieprawidłowo 

stosowanych stref cen, co równocześnie wiąże się z zawyżaniem kosztów przejazdu, 

zachodzi potrzeba ustalenia maksymalnych cen i stref cen obowiązujących przy 

przewozie osób taksówkami na terenie miasta Kalisza. 

Możliwość ustalenia maksymalnych cen i stref cen przez Radę gminy służyć ma 

przede wszystkim zapobieganiu praktykom stosowania rażąco wygórowanych cen 

przewozów taksówkami, w szczególności w odniesieniu do pasażerów 

niezamieszkujących stale na terenie gminy, a tym samym często niedysponujących 

wystarczającą wiedzą na temat stosowanych na danym rynku cen oraz rzetelności 

przewoźników. 
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Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej; Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej, a także 

Komisja Budżetu i Finansów RMK 

 
Głos zabrał radny Artur Kijewski – jedna sprawa, bo to tak jakby uciekło w trakcie 

tych poprawek z wcześniejszą uchwałą, ale też to się wiąże, ponieważ, nie wiem, nie 

widzę przedstawiciela komendy policji, nie ma chyba, tak?, wyszedł, ale taki apel, bo 

rozmawialiśmy o tym na komisji. Oczywiście jak najbardziej jesteśmy za tym, żeby 

działalność gospodarcza była prowadzona przez wszystkie osoby, ale też prosiłbym 

w związku z tym, że w Polsce, jak państwo możecie się dowiedzieć, są sygnały 

dotyczące różnego poziomu świadczenia usług przez podmioty, mówię o tych teraz 

nowych, które się wielu pojawiły i były dosyć różne nieprzyjemne sytuacje, kwestia 

uprawnień do prowadzenia, itd., mając też na uwadze interes kaliskich taksówkarzy, 

którzy działają w korporacjach od wielu lat, pracują tutaj, płacą podatki, prosiłbym 

właściwe organy o to, żeby były, odbywały się również takie tego typu kontrole. No bo 

rzeczywiście dajmy szansę, żeby wszyscy mieli jednakowe warunki, a nie będzie to 

w różny, taki czy inny sposób, pomijam już sytuacje, które miały bardzo nieprzyjemne 

miejsce w dużych miastach, jakby w ogóle niezwiązane z przewozem i osób itd., także 

prosiłbym tutaj, myślę, że to większość radnych jest, wyrażam podobną opinię, żeby 

uczulić właśnie właściwe organy, konkretnie tutaj policję, która kontroluje 

i sprawdzać, jak to wygląda, bo rzeczywiście no trudno konkurować w takiej sytuacji, 

gdyby ktoś jeden przepisy przestrzega, a drugi się do nich nie stosuje lub stara się tego 

unikać. 
  

Mateusz Podsadny, wiceprezydent Miasta Kalisza – celem tutaj odpowiedzi panu 

radnemu, informuję, że jestem w stałym kontakcie z komendantem policji, 

z komendantem straży miejskiej i te kontrole odbywają się cyklicznie, one są wpisane 

w harmonogram nadzorowania prawidłowego funkcjonowania tych korporacji… to 

jest wpisane również na przyszłość. Cyklicznie odbywamy spotkania, analizujemy 

sytuację. 
 

Wobec braku innych wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie 

pozytywnie go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna 

podczas głosowania – Magdalena Walczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie 

uchwały. 

 

Ad. 17. ustalenia wysokości opłaty za korzystanie z miejskich toalet publicznych 

zlokalizowanych na terenie Miasta Kalisza (str. 60-61). 
 

Zgodnie z ustawą o gospodarce komunalnej, organy stanowiące jednostek samorządu 

terytorialnego postanawiają m. in. o wysokości cen i opłat albo o sposobie ustalenia 

cen i opłat za usługi komunalne o charakterze użyteczności publicznej oraz za 

korzystanie z obiektów i urządzeń użyteczności publicznej jednostek samorządu 

terytorialnego. Opłatę wprowadza się w związku z ponoszonymi kosztami utrzymania 

i eksploatacji szaletów miejskich.  
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Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, a także Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 
Głos zabrał radny Tadeusz Skarżyński – ja chciałbym w takim razie tylko tak na 

bieżąco dopytać, bo wczoraj czytałem, że jest znowu otwarta toaleta na plantach i że 

mieszkańcy mają mieć dostęp do niej bezpłatny, czyli rozumiem, że ten bezpłatny 

dostęp będzie nadal utrzymany? Tak? Dziękuję bardzo. 

 

Marcin Małecki – ja chciałem tylko uczulić przy okazji tego głosowania na sytuację 
w Parku Miejskim przy tych toi-toi'ach, które są jeszcze nieszczęsne, żeby je czyścić 
i opróżniać dosyć sumiennie, bo i rodzice i dzieci załatwiają się, ze względu na 

standardy higieniczne w tych toi-toi'ach w tej chwili, tak?, poza tym miejscem, także 

dosyć dziwnie to wygląda. Tam naprawdę jest śmierdząca sprawa w środku. 

 

Wobec braku innych wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 21 osób było za, 1 wstrzymała się od głosu (22 radnych obecnych, 

nieobecna podczas głosowania – Magdalena Walczak) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 18. udzielenia pomocy rzeczowej przez Miasto Kalisz dla Gminy Szczytniki 

w formie nieodpłatnego przekazania środka trwałego (str. 62-64). 

 
Przedmiotem umowy jest udzielenie przez Miasto Kalisz pomocy rzeczowej Gminie 

Szczytniki, w formie nieodpłatnego przekazania środka trwałego stanowiącego 

platformę pionową przystosowaną dla osób niepełnosprawnych z przeznaczeniem dla 

Zespołu Szkół w Szczytnikach. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej; Komisja Edukacji, Kultury i Sportu oraz Komisja Budżetu 

i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Magdalena Walczak) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 19. zmiany uchwały budżetowej na 2023 rok (str. 65-181). 

 
Szczegółowe informacje o zmianach w budżecie na 2023 rok, sporządzonych na 

podstawie wniosków naczelników wydziałów, kierowników biur, dyrektorów 

jednostek są zawarte w uzasadnieniu projektu uchwały. 

 

Autopoprawki do projektu uchwały radni otrzymali w dniu wczorajszym oraz 

w trakcie trwania sesji. 

 

Przewodniczący poprosił o złożenie wyjaśnień w tej sprawie. 
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Głos zabrał Edward Sadowski, kierownik Referatu Ochrony Środowiska Wydziału 

Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska – wnosimy o autopoprawkę do 

projektu zmiany uchwały budżetowej po stronie dochodów i wydatków, chodzi o kwotę 
12.110 zł na usunięcie rdestowca japońskiego z terenu miasta i nasadzenie roślin na 

terenie parku. Jest to wymóg Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska, który 

jakby, imiennie musimy to mieć zapisane w budżecie, żeby uzyskać te pieniądze. Myślę, 
że każdy pieniądz się przyda dla podnoszenia stanu naszego miasta i żeby to było, tych 

roślin jak najwięcej. 

 

Przewodniczący – dziękuję bardzo, a czy ja mogę mieć takie pytanie, kiedy państwo 

jakby dowiedzieli się o tym, że te środki są wskazane? 

 

Edward Sadowski – no, w tym miesiącu, także to jest takie dosyć gorące. 

 

Przewodniczący – rozumiem, a jakbym mógł prosić o większe sprecyzowanie 

troszeczkę? 

 

Edward Sadowski – no, musiałbym zajrzeć tam w akta, w każdym razie jest sprawa 

pilna. 

 

Przewodniczący – ja od razu, dlaczego troszeczkę tutaj się pana podpytuję? Z tego 

względu, że ja bardzo mocno już wielokrotnie prosiłem, jeżeli chodzi o kwestie 

związane z autopoprawkami, żeby one nie były przekazywane nam na ostatnią chwilę. 
One i tak bardzo często są przekazywane dosyć późno, a tym razem autopoprawka 

w trakcie sesji się pojawia, co jest, no, bardzo, bardzo niedobre. To od razu mówię 
i od razu podkreślam i proszę wziąć to pod uwagę, ponieważ przez całą kadencję 
mamy taką tendencję niestety, jeżeli chodzi o kwestię związaną z autopoprawkami, że 

one pojawiają się zbyt późno. Tu nie jest oczywiście wielka kwota, jest jasne działanie, 

itd., ja to rozumiem, ale no nie zmienia to faktu, że prosiłbym o większy szacunek dla 

rady. 

 

Edward Sadowski – tak jest, przyjmujemy do wiadomości i pracujemy nad warsztatem, 

żeby jak najsprawniej to się odbywało, natomiast no, jest to kwota, która zostanie nam 

przyznana, więc jeżeli oczywiście... 

 

Aneta Ochocka – na wstępie przeczytam autopoprawkę do projektu uchwały Rady 

Miasta Kalisza, która zgodnie ze złożonymi wnioskami wprowadza zmiany i po stronie 

dochodów i wydatków miasta, zmniejsza się łączną kwotę dochodów budżetu Kalisza 

na 2023 r. o kwotę 810 tys. zł do wysokości 762.952.031,55 zł i jednocześnie o tę samą 

kwotę zmniejsza się łączną kwotę wydatków budżetu miasta Kalisza do wysokości 

832.834.783,16 zł. Przedłożę państwu zmiany, które są przedstawione 

w autopoprawce. Po pierwsze po stronie dochodów wprowadzamy kwotę 790 tys. zł, 

która wynika ze środków otrzymanych z Ministerstwa Finansów z tytułu uzupełnienia 

subwencji ogólnej i w związku z tym przeznaczamy tę kwotę na następujące wydatki: 

pierwsza kwota 220 tys. zł w ramach tej subwencji dotyczy zadania dostawa i montaż 
całorocznego fortepianu zewnętrznego, fortepian całoroczny ogólnodostępny 
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wykonany będzie z betonu architektonicznego o konstrukcji stalowej z wbudowanymi 

elementami elektronicznymi. I to jest pierwszy wniosek o zwiększenie środków na ten 

cel, a ujęcie tego zadania w autopoprawce wynika z konieczności wszczęcia 

postępowania przetargowego. Druga zmiana na kwotę 570 tys. zł też dotyczy dotacji 

celowej na finansowanie rozwoju sportu i konieczności zwiększenia dotacji związanej 

z awansem kaliskiego zespołu piłki ręcznej kobiet do najwyższej klasy rozgrywek, 

tj. Superligi kobiet, aby utrzymać drużynę na tak wysokim poziomie zarówno pod 

względem sportowym, jak i organizacyjnym niezbędne są też i poniesione w tym 

zakresie nakłady finansowe. Ten wniosek znalazł się w autopoprawce, ponieważ 
pozwoli to na zawarcie stosownej umowy z klubem i danie możliwości rozliczenia 

szerszego spektrum i tak już dużych kosztów. I dwie zmiany, pierwsza z nich, 

zmniejszamy dochody i jednocześnie zmniejszamy wydatki o kwotę 1.600 tys. zł, są to 

środki otrzymane z Rządowego Funduszu Polski Ład na przebudowę dróg 

manewrowych i placu przy ul. 3-go maja w Kaliszu, zmniejszenie planu dochodów 

i wydatków wynika z konieczności przesunięcia terminu realizacji inwestycji, ze 

względu na przedłużenie terminu realizacji przez Energę-operator, wykonania 

dokumentacji projektowej, usunięcia kolizji przedmiotowej inwestycji z istniejącą linią 
napowietrzną, którą Energa-operator wykonuje na zlecenie miasta Kalisza. Dochody 

i wydatki w tej kwocie zostają przeniesione w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

z roku 2023 do 2024. Dodatkowo mam też informację i wyjaśnienie, że wypłata 

środków w promesie zaplanowana jest na dzień 15 stycznia 2024 r., w związku z tym 

należy zabezpieczyć w budżecie miasta Kalisza te środki poprzez przesunięcie 

z bieżącego roku na 2024. I ostatnia autopoprawka to dotyczy odpisu na Zakładowy 

Fundusz Świadczeń Socjalnych, Wydział Gospodarki Komunalnej i Ochrony 

Środowiska tutaj wnosi o przeniesienie kwoty 705,83 zł, to jest zmiana między 

paragrafami wydatków, ponieważ jest konieczność odprowadzenia tych odpisów do 

końca września bieżącego roku, dlatego też wprowadzamy tę zmianę i zmiana, którą 

już po części omówił zastępca naczelnika, ona dotyczy zwiększenia i zmiany po stronie 

i dochodów i wydatków, zwiększa się łączną kwotę wydatków o tę kwotę 12.110 zł do 

wysokości 832.846.893,16 zł i kwotę dochodów o tę samą kwotę, wysokość i poziom 

dochodów budżetu miasta Kalisza wynosi 762.964.141,55 zł. I to są środki, które 

otrzymaliśmy z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w Poznaniu na dofinansowanie tego przedsięwzięcia. Warunkiem otrzymania tej 

dotacji jest, szanowni państwo, ujęcie stosownych zapisów w budżecie miasta do dnia 

29 września bieżącego roku, stąd ta autopoprawka pojawiła się na dzisiejszej sesji. 

 

Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja 

Edukacji, Kultury i Sportu; Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu 

Osiedlowego; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja Środowiska 

i Gospodarki Komunalnej, a także Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji 

Europejskiej, natomiast całościowo projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

O zabranie głosu poprosił radny Artur Kijewski – chciałbym spytać może, nie wiem, 

który to wydział, odnośnie tego całorocznego fortepianu, może coś tak bliżej, nie wiem, 
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czy będzie sobie można pograć, czy tam szukamy Janka Muzykanta kolejnego, jakby 

coś więcej ktoś powiedział? 

 

Dagmara Pokorska, naczelnik Wydziału Rozbudowy Miasta – dzień dobry, szanowni 

państwo, w kwestii wyjaśnienia to będzie fortepian taki, jak stał tutaj przez dwa 

tygodnie, tak mniej więcej, czyli dokładnie to będzie to samo, będzie można grać, 
będzie całoroczny, będzie, no myślę, że dobrze się wpisał ten wypożyczony, a ten, który 

będzie już zakupiony, dobrze się wpisze tutaj w całe to otoczenie... Nie, nie, nie, chodzi 

o całą konstrukcję, on jest taki, no można powiedzieć, kamienny, no, nie jest to 

materiał jakiś tam drewniany, czy jakaś tam masa plastyczna. On taki, dokładnie to 

samo co stało tutaj, pojawi się już u nas na stałe, nie będzie wypożyczane, także będzie 

można z niego korzystać. Każdy będzie mógł podejść, zagrać i tak jak ostatnio poprzez, 

w okresie letnim były koncerty, więc też dalej będzie to kontynuować. 
  

Dariusz Grodziński – dziękuję za głos, panie przewodniczący. Właściwie to ja nie 

z pytaniem, tylko z reprymendą, bo też jestem oburzony tą wrzutką finansową w jakiejś 
pilnej sprawie, gdzie od miesiąca coś leżało, jakiś wymóg trzeba było spełnić. Ja się 
pytam, gdzie jest pan bezpartyjny naczelnik tutaj, czy on teraz prowadzi kampanię 
wyborczą, czy zajmuje się sprawami miasta, bo miasto Kalisz, samorząd to jest nasza 

wspólna sprawa, a nie trampolina do czyjejś kariery politycznej. Zresztą widzę, że 

w tym wydziale zaraz połowa pracowników będzie bezpartyjnymi samorządowcami, 

będą gdzieś startować i to nie powinno tak działać. Ja zacisnę zęby, przegłosuję tą 

poprawkę, ale wszyscy udzielmy bardzo ostrej reprymendy, bo samorząd to jest coś 
innego niż bezpartyjna ich polityka. 

  

Eskan Darwich – niezmiernie jest mi miło, kiedy widzę w tej uchwale, że są kolejne 

środki przeznaczone na remont pustostanów. Nie ukrywam, z tego powodu jestem 

bardzo zadowolony, bo niemal co tydzień z radną Magdaleną Walczak chodzimy, 

obserwujemy, patrzymy, ile mamy pustostanów i w jakim stanie są. Tu w tej uchwale 

przeznaczamy 600 tys. zł, wcześniej było 300 tys. zł, to łącznie to jest 900 tys. zł. 

MZBM ma środki własne, ok. 600 tys. zł, czyli razem daje 1,5 mln zł, to jest dobry 

kierunek. Owszem, to jeszcze nie jest 3% wartości wydatków majątkowych, ale 

kierunek jest dobry. Natomiast pytania do pana prezydenta Podsadnego, nie widzę go, 

ile umów już zostało podpisanych na remont pustostanów w tym roku? Nie ukrywam, 

że już praktycznie za chwilę będzie październik i pytanie jest tego typu, czy jakieś 
umowy zostały podpisane, czy zdążymy wszystkie te środki w tym roku wydatkować, 
czy nie ma zagrożenia, że w przyszłym roku te środki wrócą z powrotem jako wolne 

środki do budżetu miasta Kalisza? A drugie pytanie, tu w tej uchwale również 
księgujemy około 23 mln zł z dotacji wyrównawczej z budżetu centralnego jako 

rekompensata za te środki utracone z podatku PIT. Widziałem pana przewodniczącego 

Tadeusza Skarżyńskiego z tabliczką na konferencji prasowej, że dostaliśmy 41 mln zł 

chyba dotacji wyrównawczej. Moje pytanie brzmi, czy w tym roku jeszcze będą, budżet 

miasta będzie zasilony z budżetu krajowego, czy to 23 mln zł to jest wszystko to, co 

mieliśmy dostać. 
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Marzena Wojterska, dyrektor Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych w Kaliszu 

– chciałam bardzo serdecznie podziękować za wszelkie środki finansowe, jakie 

przyznawane są dodatkowo Miejskiemu Zarządowi Budynków Mieszkalnych 

i podejmujemy wszelkie działania, żeby te środki wykorzystać. W bieżącym roku 

systematycznie remontowane są pustostany, część dzięki dofinansowaniu od państwa, 

natomiast w chwili obecnej trudno jest powiedzieć, czy uda się wszystkie środki 

wykorzystać, ponieważ mamy pustostany do remontu, mamy środki, teraz tylko zależy 

nam na tym, żeby znaleźli się wykonawcy, którzy będą remontowali. Systematycznie 

mamy ogłaszane przetargi, w tej chwili mamy ok. 21 lokali w trakcie przetargów 

przygotowania, lub już po rozstrzygniętym przetargu i szykujemy, mamy uszykowane 

kosztorysy już na następne lokale. 

 

Aneta Ochocka – chciałabym uzupełnić informację. Ja przedstawiałam też tą 
informację na wszystkich komisjach, na których spotykałam się z państwem radnych, 

dotyczy to otrzymanej subwencji oświatowej ogólnej, zgodnie z pismem Ministra 

Finansów otrzymaliśmy kwotę 37.946.183 zł z subwencji ogólnej dla miasta Kalisza 

i kwotę 3.400 tys. zł dla powiatu, razem jest to kwota 41.346.183 zł. Z tej przyznanej 

puli środków 28 sierpnia otrzymaliśmy 13.782.061 zł, to jest pierwsza transza, którą 

miasto otrzymało z tych środków, myślimy, że do końca roku jeszcze będą dwie transze 

i z tej ogólnej kwoty 41 mln zł w ramach zmian w uchwale budżetowej wprowadzamy 

środki 23.257.375,68 zł. 

  

Leszek Ziąbka – ja mam pytanie do pani naczelnik Pokorskiej, chciałem spytać, czy 

ten fortepian, który będzie stał to będzie na stałe, czy przenośny? Jeśli na stałe, czy 

pan Rutkowski, autor tego słynnego projektu zagospodarowania rynku, wyraził zgodę, 
bo to jest zmiana projektu i czy to będzie element stały, czy tylko taki po prostu 

przenośny, bo to są istotne rzeczy, bo to zmienia całą koncepcję tego rynku. 

 

Dagmara Pokorska – tak jak mówiłam wcześniej, fortepian będzie na stałe, my go 

zakupimy, będzie własnością miasta Kalisza. W tym celu już jest też przygotowane 

przyłącze, tak, żeby można było później, jak już zakupimy, postawić. Jest wyznaczone 

miejsce, no mniej więcej tak jak poprzednio stał, natomiast co do projektu, no nie 

zmienia to projektu. My mamy prawa autorskie do projektu, natomiast no też możemy 

różne elementy w miarę upływu czasu, jeżeli jest taka potrzeba, wprowadzać na płytę 
rynku, tak, żeby ten nasz rynek rzeczywiście mógł lepiej funkcjonować, był bardziej 

atrakcyjny, zarówno dla mieszkańców, jak i turystów, więc to nie jest absolutnie rzecz, 

która gdzieś tam by wymagała uzgodnienia i myślę nawet, że jeżeli, to tutaj w tym 

kierunku naprawdę nie powinno być ze strony nikogo jakichś takich negatywnych 

opinii i informacji, więc nie zmieniamy projektu. To nie było rzeczywiście częścią 

składową projektu, ten pomysł jest, no, można powiedzieć, nowy, świeży, natomiast nie 

zmienia to projektu. 

 

Artur Kijewski, ad vocem – chciałbym tylko prosić o uściślenie, bo pani naczelnik 

tutaj mówiła, ale chyba intencje kolegi Leszka rozumiem troszeczkę inaczej. Tu chodzi 

o to, czy ten fortepian będzie zamontowany na stałe, czy będzie istniała możliwość 
jakby, nie wiem, odczepienia go, no nie wiem, przykładowo jak będą jakieś duże 
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imprezy, coś takiego, no żeby np. publiczność nie wchodziła na fortepian i nie stała, bo 

lepiej widać, tylko czy jest taka możliwość demontażu tego fortepianu? No właśnie o to 

chodzi, że chyba o to chodziło, tak? No właśnie. 

 

Przewodniczący – dziękuję bardzo, zostało to doprecyzowane, że nie będzie na trwałe 

związany z gruntem. Szanowni państwo, od razu widać, że Kalisz jest miastem 

fortepianów po tej dyskusji. 

 

Radni najpierw jednomyślnie pozytywnie przegłosowali autopoprawkę Nr 1 – 

22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – Marcin 

Małecki). 

 

Następnie jednomyślnie pozytywnie przegłosowano autopoprawkę Nr 2 – 22 osoby 

były za (22 radnych obecnych, nieobecny podczas głosowania – Marcin Małecki). 

 

Jednomyślnie pozytywnie przegłosowano również projekt uchwały wraz 

z autopoprawką – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały wraz z autopoprawkami. 

 

Ad. 20. zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2023-

2043 (str. 182-225). 

 
Podjęcie uchwały dotyczy urealnienia wartości budżetowych w załączniku Nr 1 oraz 

zmian w załączniku Nr 2 pod nazwą Wykaz przedsięwzięć do WPF, które 

wprowadzono na podstawie wniosków naczelników wydziałów oraz kierowników 

jednostek. 

 

Autopoprawki do projektu uchwały radni otrzymali w dniu wczorajszym oraz 

w trakcie trwania sesji. 

 

Przewodniczący poprosił Anetę Ochocką, skarbnik Miasta Kalisza o zabranie głosu 

w tej sprawie. 

 

Aneta Ochocka, skarbnik Miasta Kalisza – jeżeli chodzi o autopoprawkę Nr 1, tak jak 

wspomniał pan przewodniczący, urealniamy wartości budżetowe, natomiast 

w załączniku Nr 2 wprowadzamy zmiany w ramach przedsięwzięcia przebudowa dróg 

manewrowych i placu przy ul. 3-go maja w Kaliszu, gdzie zmniejszamy limit 2023 r. 

do kwoty 2 mln zł i zwiększamy limit 2024 r. do kwoty 5.040 tys. zł oraz urealniamy 

limit zobowiązań do kwoty 60.467,70 zł. Natomiast ta wspomniana dzisiejsza, druga 

autopoprawka, tutaj urealniamy wartości budżetowe zgodnie z tą autopoprawką. 
 

Głos zabrał radny Eskan Darwich – chodzi o targowisko przy 3-go maja, bo ja 

rozumiem, że umowa z wykonawcą została podpisana, był przetarg, ktoś wygrał, ktoś 
podpisał umowę, plac budowy został przekazany, a do tej pory nic się nie dzieje, bo 

tam kupcy pytają, kiedy będzie ten remont i w jakim tempie zostanie wykonany? 
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Dagmara Pokorska, naczelnik Wydziału Rozbudowy Miasta – tak jak pan radny 

wspomniał, umowa została podpisana, został wyłoniony wykonawca. Przypominam, że 

to jest formuła zaprojektuj i wybuduj, więc plac budowy jeszcze nie został przekazany. 

Jesteśmy w tej chwili na etapie projektowania. 

 

Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja 

Edukacji, Kultury i Sportu; Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu 

Osiedlowego; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja Środowiska 

i Gospodarki Komunalnej, a także Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji 

Europejskiej, natomiast całościowo projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Radni najpierw jednomyślnie pozytywnie przegłosowali autopoprawkę Nr 1 – 

23 osoby były za (23 radnych obecnych). 

 

Następnie jednomyślnie pozytywnie przegłosowano autopoprawkę Nr 2 – 23 osoby 

były za (23 radnych obecnych). 

 

Jednomyślnie pozytywnie przegłosowano również projekt uchwały wraz 

z autopoprawką – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały wraz z autopoprawkami. 

 

Ad. 21. zlecenia Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miasta Kalisza zbadania 
skargi pana █████████████* na Prezydenta Miasta Kalisza (str. 226-227). 

 
Rada Miasta Kalisza zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego i ustawą 
o samorządzie gminnym jest organem właściwym do zlecenia Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji szczegółowego zbadania skargi pana █████████████* na 

Prezydenta Miasta Kalisza. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 22. ustalenia stawek dotacji przedmiotowych dla Miejskiego Zarządu Budynków 

Mieszkalnych w Kaliszu – samorządowego zakładu budżetowego na 2023 rok. 

 
W oparciu o przepisy ustawy o finansach publicznych z budżetu jednostki samorządu 

terytorialnego mogą być udzielone dotacje przedmiotowe dla samorządowych 

zakładów budżetowych, kalkulowane według stawek jednostkowych. 

Niniejszą uchwałą ustala się wysokość stawek dla Miejskiego Zarządu Budynków 

Mieszkalnych w Kaliszu – samorządowego zakładu budżetowego na 2023 r. na 

remonty pustostanów stanowiących własność Miasta Kalisza. 
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Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Środowiska 

i Gospodarki Komunalnej; Komisja Budżetu i Finansów; Komisja Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej oraz Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej 

Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 23. rozpatrzenia petycji w przedmiocie utworzenia Majkowskiego Klubu Seniora. 

 
Petycja została rozpatrzona zgodnie z ustawą o petycjach oraz ustawą o samorządzie 

gminnym. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 24. rozpatrzenia wniosku o zmianę nazwy placówki Akcelerator Kultury. 

 
Wniosek został rozpatrzony zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego 

oraz ustawą o samorządzie gminnym. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Głos zabrał radny Artur Kijewski – chciałem też niejako powiedzieć w imieniu klubu, 

rzeczywiście uznajemy za w tym momencie bezzasadne zmiany tej nazwy, tym bardziej, 

że gdy rozmawia się już ze środowiskiem, szczególnie tych osób, których to dotyczy, 

kultury i korzystających, ta nazwa chyba już wrosła w tutaj, w taki pejzaż kulturalny 

miasta, jak i osób, które korzystają, także my myślimy, że rzeczywiście nie ma, 

bezzasadność zmiany tej nazwy i argumentację tutaj tej nie podzielamy wnioskodawcy, 

natomiast argumentację, że zmiana jest bezzasadna.  

 

Przewodniczący – szanowni państwo, żeby tutaj nie było wątpliwości. Komisja uznała 

ten wniosek za bezzasadny, żeby tutaj nie było, tak, czyli, żeby ktoś nie pomyślał, że 

kiedy jest uchwała, oczywiście. 

  

Przewodniczący poprosił o zabranie głosu Barbarę Oliwieckę, przewodniczącą 
Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miasta Kalisza – tak zastanawiałam się, czy 

wyjść po słowach pana radnego Artura Kijewskiego i żałuję, że tego nie zrobiłam, bo 

jest małe zamieszanie. Tłumaczę, do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji wpłynął 
wniosek o zmianę nazwy Akcelerator Kultury na inną, tam był podany, bodajże, 

Rogatka, czy Nowy Świat. My jako Komisja Skarg, Wniosków i Petycji rozpatrzyliśmy 

to i oczywiście wniosek uznaliśmy za bezzasadny z dwóch powodów: nie jesteśmy 
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organem, który będzie stwierdzał, czy to jest dobra nazwa, czy zła nazwa, ale 

merytorycznie. Akcelerator Kultury jest wpisany jako projekt w Gminnym Programie 

Rewitalizacji, na to były pozyskane środki finansowe zewnętrzne unijne, zmiana nazwy 

jest zmianą istotną, więc to by komplikowało bardzo dużo spraw, nawet nie wiem, czy 

by była możliwa, więc to był argument decydujący. Drugi jest taki oczywiście, że ta 

nazwa, chociaż na początku była trudna do zaakceptowania, to jednak się przyjęła 

u części mieszkańców, więc na razie, no, odrzuciliśmy ten wniosek jako zasadny, jest 

bezzasadny, więc jeżeli ktoś chce, żeby nazwa Akcelerator Kultury została to powinien 

głosować na zielono, żeby poprzeć projekt naszej komisji. Jeżeli ktoś chce zmienić 
nazwę, to oczywiście wtedy może zagłosować tak, jak uważa, na czerwono czy żółto. 

 

Artur Kijewski – dziękuję za tutaj słowa pani przewodniczącej, po prostu chciałem 

sprostować. Nie, znaczy nasz klub nie będzie popierał wniosku, który zgłosił 

wnioskodawca, tylko tą uchwałę komisji, która mówi o niezasadności, po prostu 

chciałem, żeby była ścisłość, bo tutaj może źle się wyraziłem, natomiast w ten sposób 

to proszę rozumieć, interpretować. 
 

Wobec braku innych wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 22 osoby były za, 1 przeciw (23 radnych obecnych) – 

przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 25. rozpatrzenia wniosku pani █████████████* przesłanego za 

pośrednictwem Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska w Poznaniu. 

 
Wniosek został rozpatrzony zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego 

oraz ustawą o samorządzie gminnym. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 
Ad. 26. rozpatrzenia skargi pana █████████████* na Prezydenta Miasta 

Kalisza. 

 
Skarga została rozpatrzona zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego oraz 

ustawą o samorządzie gminnym. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 
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Ad. 27. zlecenia Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miasta Kalisza zbadania 
skargi pani █████████████* na dyrektora Miejskiego Zarządu Budynków 

Mieszkalnych w Kaliszu. 

 
Rada Miasta Kalisza zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego 

i ustawą o samorządzie gminnym jest organem właściwym do zlecenia Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji szczegółowego zbadania skargi pani █████████████* na 

dyrektora Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych w Kaliszu. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas 

głosowania – Artur Kijewski i Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

VI. Przyjęcie sprawozdania z realizacji w latach 2021-2022 Gminnego Programu 
Opieki nad Zabytkami dla Miasta Kalisza na lata 2021-2024 (str. 228-356). 

 
Ze sprawozdaniem zapoznały się komisje: Komisja Edukacji, Kultury i Sportu; 

Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej, a także Komisja Budżetu 

i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących sprawozdania, przewodniczący stwierdził jego 

przyjęcie. 

 
VII. Odpowiedzi na interpelacje. 

 
Z informacji przekazanych przez Kancelarię Rady Miasta wynika, że radni, którzy 

złożyli interpelacje i zapytania na piśmie otrzymują na bieżąco odpowiedzi na piśmie 

w terminie zgodnym ze statutem Kalisza.  

 

O zabranie głosu poprosił radny Mirosław Gabrysiak – chciałem przede wszystkim 

podziękować panu prezydentowi i panu dyrektorowi Krzysztofowi Gałce za to, że 

zdecydował się, powiem to dwukrotnie, przywrócić, przywrócić ruch dwukierunkowy 

na ul. Nad Prosną na odcinku od ul. Antycznej do Wykopaliskowej. Zwiększa to 

możliwość opuszczenia osiedla, szczególnie w dniach, kiedy działa Giełda Kaliska 

i uważam, że jest to decyzja słuszna z zastrzeżeniem, że tam jest tylko ograniczenie do 

20 km/h i samochody do 2,5 t, chodzi o bezpieczeństwo dzieci. I tutaj też chciałem 

poruszyć sprawę bezpieczeństwa dzieci, bo będąc na „Białej Sobocie” otrzymałem 

informację, że wpływają informacje o zagrożeniu dla dzieci chodzących do szkoły na 

ul. Wykopaliskowej, w związku z tym proszę pana prezydenta o zwrócenie się do 

policji, ile zdarzeń z udziałem dzieci, potrąceń dzieci przez samochody osobowe, było 

w ciągu ostatnich 20 lat, jak funkcjonował ruch dwukierunkowy, ile w czasie, jeśli był 

ruch jednokierunkowy i ile teraz w miesiącu wrześniu takich zdarzeń miało miejsce, 

incydentów samochodu osobowego, który potrącił dziecko i dla porównania też na 
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ul. Wykopaliskowej od ul. Nad Prosną do szkoły oraz w okolicy szkoły, ile takich 

zdarzeń było, ponieważ uważam, że ul. Wykopaliskowa jest węższa i bardziej 

niebezpieczna dla dzieci niż ten odcinek Nad Prosną. 
 

Elżbieta Dębska, ad vocem – panie radny, ja kilka miesięcy temu składałam taką 

interpelację na prośbę rodzica, którego dziecko uczęszcza do przedszkola w tym 

zespole szkolno-przedszkolnym tam na Wykopaliskowej i była taka prośba i zarówno 

do pana dyrektora Gałki i również do Wydziału Środowiska, żeby tę drogę ze szkoły na 

Wykopaliskowej jakby uczynić bezpieczną. Tam chodziło o dobre oznakowania, 

chodziło o wycinkę drzew i wiem, że finał był taki, bo ja tego rodzica skontaktowałam 

bezpośrednio z panem dyrektorem Gałką i z panem naczelnikiem Bąkowskim i finał 

jakby był taki, że ten rodzic zgłosił mi, że jest wszystko jakby zrobione to, co sobie 

życzył i uważał tenże rodzic, że ten powrót dzieci, pójście do szkoły i ze szkoły jest 

jakby bezpieczne, ale to dotyczyło też tej ulicy Wykopaliskowej i potem dojścia 

dalszego i dlatego tak troszeczkę to jakby uzupełniam, no, nie staję tutaj absolutnie 

jakby kontra, rozumiem, że tam w ogóle droga, ul. Wykopaliskowa miała być kiedyś, 
była w planie do remontu, do budowy, to zostało wstrzymane z innych względów, no 

ale pozwoliłam sobie jakby uzupełnić tę pana wypowiedź. 
 

VIII. Interpelacje. 

 
Głos zabrał radny Marcin Małecki – ja chciałem dopytać i złożyć interpelację 
w sprawie, o której dopytywałem się na poniedziałkowej Komisji Sportu, pana 

prezydenta wtedy nie było, więc przy okazji wykorzystam tą sytuację, się dopytam, 

może coś się w tej sprawie zmieniło, bo też nie dostałem jakiejś wiążącej informacji 

w tym temacie. Chodzi mi o sygnały, które dostałem od młodzieżowych siatkarskich 

zespołów MKS-u Kalisz. W połowie sierpnia nieoczekiwanie 2 dni przed rozpoczęciem 

obozu, odwołano obóz przygotowawczy. Do tej chwili nie ma oficjalnego, umów sztabu 

szkoleniowego, nie ma fizjoterapeuty. Tak naprawdę, no, zawodniczki nie wiedzą 

i rodzice ich, na czym stoją. Ważną informacją jest to też, że w sobotę rozpoczynają 

sezon, jest pierwszy mecz, dzisiaj mamy czwartek, dalej takiej informacji wiążącej nie 

uzyskali, z tego, co wiem. Część z tych zawodniczek to są zawodniczki ściągnięte 

z innych miast, ale wiele tych zawodniczek z tytułami mistrzyń i wicemistrzyń Polski to 

są też nasze dziewczyny, kaliszanki, wychowane tutaj przez naszych kaliskich trenerów 

z wielkim trudem, nie tylko w MKS-ie. Korzystajmy z tego, dbajmy, bo tak, bo mamy 

drużyny ekstraklasowe, ale no myślę, że tak duży klub, przede wszystkim Miejski Klub 

Sportowy powinien dbać o naszą młodzież, a mam wrażenie, że tak się nie dzieje, 

zamieszanie jest duże, nerwy są duże. W sobotę jest mecz, wiemy, że nic nie wiemy, 

także proszę o interwencję pana prezydenta w tym temacie. 

 

IX. Zapytania radnych. 

 
O zabranie głosu poprosił radny Tadeusz Skarżyński – ja zwracam się z trzema 

zapytaniami, być może one przekształcą się w interpelacje, ale dotyczą one trzech 

rzeczy. Pierwsza sprawa to jest sprawa związana z możliwością utwardzenia, remontu 

ul. Makowej. To jest niewielka co prawda ulica, ale mieszkańcy, których posesje 
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znajdują się przy tej ulicy, podnoszą kwestię związaną z tym, że no dobrze byłoby, żeby 

została ona jakby uwzględniona. Ona kiedyś miała być też remontowana. Chciałbym 

się dowiedzieć, kiedy ta ul. Makowa zostanie rzeczywiście tutaj wyremontowana. 

Druga rzecz dotyczy odbioru śmieci wielkogabarytowych. To też jest, moje zapytanie 

jest związane z głosem od jednej z mieszkanek Kalisza, która zwróciła uwagę na to, że 

zwłaszcza osoby starsze mają duży problem, jeżeli chodzi o sprawy związane ze 

zorganizowaniem jakby transportu śmieci wielkogabarytowych na PSZOK. Może 

jakieś kwestie informacyjne nie zadziałały, ale tutaj też chciałbym się zwrócić z taką 

prośbą, żeby pochylić się nad tym problemem odbioru śmieci wielkogabarytowych. Ja 

wiem, że ten problem co jakiś czas powraca tutaj na naszych sesjach, ale skoro 

powraca to znaczy, że nadal ten problem w jakiś sposób funkcjonuje. I trzecie 

zapytanie jest związane ze sprawą dotyczącą oświetlenia miejskiego, a dokładniej 

rzecz biorąc zgłaszanym przez mieszkańców Kalisza, zgłaszanymi takimi sytuacjami, 

gdzie przy niektórych drogach, tutaj akurat pani chodziło o ul. Sikorskiego, lampy się 
świecą bardzo długo w ciągu dnia, a zapalają się bardzo późno wieczorem, kiedy jest 

szarówka. Myślę, że ten problem dotyczy nie tylko ul. Sikorskiego, bo też często 

obserwuję go, mówiąc wprost, z własnych okien. I tutaj też może trzeba byłoby zwrócić 
się z zapytaniem do spółki, bo rozumiem, że ona czuwa jakby nad tym oświetleniem, 

jakie są standardy, jak są ustawione te lampy. Ja rozumiem, że są jakieś tam, 

podejrzewam, czujniki zmierzchowe, natomiast czy to wszystko jakby działa, tak jak 

działać powinno, w sensie takim, czy rzeczywiście to oświetlenie jest w odpowiednim 

momencie zapalane i gaszone? I przy okazji tego, chciałbym zwrócić uwagę na 

skatepark w ogródku jordanowskim, bo tam też bardzo często dochodzi do takiej 

sytuacji, że zwłaszcza w okresie zimowym, bo ja rozumiem w okresie letnim, kiedy on 

jest rzeczywiście bardzo, bardzo, bardzo oblegany, ale w okresie tym jesienno-

zimowym bardzo często to światło się tam świeci bardzo długo, zapala się w nocy i też 
zwracano mi na to uwagę. 
 

Barbara Oliwiecka – ja też mam jedno konkretne pytanie od mieszkańców, mianowicie 

chodzi o worki papierowe na odchody psów. Kiedyś te woreczki były dostępne, one 

były, są bardzo fajne, ekologiczne, papierowe, w tej chwili mieszkańcy mi zgłaszają, że 

nie mogą ich znaleźć. Pytanie moje jest takie, czy zmniejszyła się dystrybucja, jak to 

wyglądało w poprzednim roku, jak to wygląda teraz i w jakich punktach są one 

dostępne? 

  

Marcin Małecki, ad vocem – nieoczekiwanie, bo nie planowałem tego, chciałem pani 

radnej też odpowiedzieć, bo też się tym tematem interesuję, jakiś czas temu 

apelowałem, bo faktycznie tych torebek nie było. Sytuacja nie jest może idealna, bo jak 

pani radna zauważyła, gdzieś brakuje, ale naprawdę, no, w większości miejsc, gdzie 

obserwuję, te torebki jednak są. Ja dosyć często po parkach, po różnych miejscach, 

skwerach jeżdżę i nie jest idealnie, sytuacja się poprawiła, to mogę od siebie 

powiedzieć, bo widzę, że faktycznie jest dużo lepiej niż 2 lata temu, pod tym kątem. To 

tyle. 

 

X. Wolne wnioski, oświadczenia i informacje. 
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Głos zabrał radny Dariusz Grodziński – dziękuję serdecznie, panie przewodniczący, 

chciałbym tutaj zabrać głos w wolnych wnioskach, no i też de facto oświadczeniach, 

jako radny, ale też jako dyrektor Centrum Kultury i Sztuki w Kaliszu, jako organizator 

Międzynarodowego Festiwalu Pianistów Jazzowych, który w tym roku osiąga swoje 

50-lecie, złoty jubileusz. To, co wyróżnia ten festiwal na tle innych festiwali w Polsce, 

a jest ich koło setki, to to, że przez te 50 lat grał nieprzerwanie nawet w 2 latach stanu 

wojennego i nawet w okresie pandemicznym miał realizację telewizyjną 
transmitowaną na żywo, nie streaming, tylko realizację telewizyjną transmitowaną na 

żywo. I to jest bardzo ważne wydarzenie na mapie Kalisza, ale także całej Polski. 

Powiem państwu, że on regularnie jest, nigdy nie wypadł poza pierwszą dziesiątkę 
festiwali jazzowych w Polsce, a jest ich mnóstwo i to zarówno te miejsca w Top Ten 

przyznawali temu festiwalowi krytycy i dziennikarze muzyczni w swoich ankietach, jak 

i sami prenumeratorzy gazet, czasopisma, konkretnie „Jazz forum”. On budzi taki 

szacunek, jeśli chodzi o konstrukcję repertuarową, że jest zauważany w całej Polsce 

przez dziennikarzy, krytyków, ale także przez melomanów. Istotą tego wydarzenia 

i osiągnięcia takiego prestiżu i takich wyników jest kontraktowanie i dobór programu 

merytorycznego, kompletnie innego niż wszystkie inne festiwale naokoło, czy 

w Koninie czy w Poznaniu czy w innych miejscach Polski i on za każdym razem jest tak 

konstruowany, że w obecnych realiach cenowych jego wartość już nie schodzi poniżej 

0,5 mln zł. Jeżeli chcemy, żeby ten festiwal był absolutną czołówką krajową i był 

zauważalny, rozpoznawalny na świecie, żeby był taką naszą jedyną obecnie światową 

imprezą i przynosił nam także chlubę i w Europie i za oceanem, a tak się w tej chwili 

dzieje, to musimy o niego dbać. W poprzedniej kadencji finansowanie samorządu 

miasta Kalisza zostało zwiększone też przy okazji jubileuszu 45-lecia do 50 tys. zł na to 

wydarzenie przy 0,5 milionowym budżecie. W tej kadencji zostało to obcięte o połowę 
do 25 i to 25 tys. zł także miasto Kalisz przeznacza obecnie na złoty jubileusz, na 

edycję jubileuszową. Trwa ona 4 dni, ma obsadę zauważalnie wybitną i to nawet po 

niesamowitym dniu otwarcia sprzedaży, jak cała Polska internetowo się rzuciła na te 

karnety, to widać jaka to jest tego ranga, natomiast temu festiwalowi w jubileusz 

towarzyszą trzy wydarzenia specjalne, takie, które zostaną z nami już na zawsze, bo 

każdy koncert jest ulotny, pamięta się go przez 5, 10, 15, 20 lat, a później pokrywa się 
on kurzami pamięci. W tej chwili też nikt z państwa, ze mną na czele, nie powie kto 

grał na jubileuszu ćwierćwiecza tego festiwalu. To się pokryło patyną, nie kurzem, 

patyną już niepamięci. Natomiast trzy duże projekty, które zbudują takie trzy wielkie 

pomniki temu festiwalowi i temu miastu, które jest immamentnie z nim związane. 

Pierwsza to jest rzeźba Krzysztofa Bednarskiego, która powstanie naprzeciwko wejścia 

do Centrum Kultury i Sztuki, na tym cypelku, który jeszcze do niedawna był w połowie 

nasz, w tej chwili już w ogóle nie jest nasz, ale wszystkie uzgodnienia dobrze trwają, 
poszły i wiemy, że to zrealizujemy, w tej chwili w zakładach kamieniarskich Skwara ta 

rzeźba się dokonuje, 3,5-metrowy postument z czarnego granitu i białego szlachetnego 

marmuru, nazwisko wykonawcy, rzeźbiarza też światowe, ale o tym może kiedy indziej, 

nie będziemy teraz o tym mówili. Przygotowujemy wydawnictwo, publikację, to nie jest 

ani książka ani album, nazywamy to artbook'iem, opracowuje to prof. Maciej 

Szymanowicz, historyk sztuki wyspecjalizowany w historii fotografii i oprawę 
graficzną zapewnia pani Julia Mirny, jedna w tej chwili z najbardziej wziętych 

graficzek w Polsce i takich uznanych. I będą to fotografie, to będzie ewolucja tego 
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festiwalu poprzez dekady okiem kaliskich fotografów, gdzie ta fotografia ma ogromną 
wartość dokumentacyjną, a będzie na nią nałożony też bardzo silny język sztuki. 

I rzecz, którą jestem ja też związany chyba z tych trzech projektów najbliżej, to jest 

specjalna kompozycja dedykowana temu miastu i temu festiwalowi. To jest „Rzeźby na 

septet jazzowy i orkiestrę”, 4-częściowy koncert, pierwotnie miała być 3-częściowa 

sonata, ale będzie 4-częściowy koncert z udziałem orkiestry, niepełnej symfonicznej, 

ale zbliżonej do pełnej symfonii i septetu jazzowego takich artystów młodego 

pokolenia, którzy bardzo przebojem się wdzierają na scenę Polski. Dzięki temu dajemy 

hołd przeszłości poprzez artbook'a ze zdjęciami archiwalnymi kaliskich fotografików. 

Dzięki temu dajemy rys na przyszłość, dając możliwość wykazania się muzyką nowej 

generacji, nowego pokolenia i dzięki temu zostawiamy trwały świat na wieki w postaci 

potężnej rzeźby. Cały projekt jubileuszowego festiwalu z tymi projektami specjalnymi 

zamyka się w kwocie 1.200 tys. zł. Pozyskaliśmy 400 tys. zł z Centrum Rzeźby Polskiej 

w Orońsku, pozyskaliśmy od marszałka 75 tys. zł, z ministerstwa 50 tys. zł. 

Potrzebujemy jeszcze wsparcia samorządu miasta Kalisza, żeby to był godny jubileusz 

i zauważalny w całej Polsce i takie pismo też 40 dni temu złożyłem u Prezydenta 

Miasta Kalisza, proponowałem spotkanie, z sekretariatu dowiedzieliśmy się, że tutaj 

prezydent podejmie decyzję na podstawie pisma, nie potrzebuje nic więcej omawiać, 
ale chciałbym się z tego miejsca do państwa radnych wszystkich zwrócić, żebyśmy 

pamiętali, że miasto Kalisz i samorząd Kalisza jest naszą wspólną sprawą i nawet 

jeżeli mamy odmienne zdanie i w jednej i w drugiej czy trzeciej kwestii to dobrze, 

miejmy je, bo na tym świat polega, ale o swój dom, o swoje miasto, o swój interes 

wspólnie dbajmy i pilnujmy i proszę państwa też tutaj o wsparcie w tym zakresie, 

wszystkich radnych. 

  

Przewodniczący – ja myślę, że jeżeli chodzi o Festiwal Pianistów Jazzowych, 

zwłaszcza jego jubileuszową formułę, na pewno będzie się ta inicjatywa cieszyła 

rzeczywiście tutaj wsparciem i myślę, że w jakiejś mierze będziemy starali się, mogę 
się wypowiadać za siebie co prawda tylko, ale myślę, że większość radnych też by do 

tego dołączyła, że będziemy starali się, żeby oczywiście ten jubileusz był jak 

najbardziej godny. Ja nie ukrywam też, myślę, że nie wszystkie przedsięwzięcia, jakby 

to sformułować dobrze, nie wszystkie przedsięwzięcia, które są związane z tym 

obchodem, z jubileuszem, no mogłyby jakby wykonawcom np. artbook'a, pani 

wykonawczyni, nie wiem, czy jakby miałaby komfort psychiczny, że bo wiem, że jest 

ona bardzo zaangażowaną panią grafik w sensie politycznym, o tak bym powiedział, 

ale nie zmienia to faktu, że rzeczywiście festiwal jest bardzo ważny i mam nadzieję, że 

rzeczywiście spróbujemy jakby znaleźć gdzieś dodatkowe wsparcie, o co apeluję 
również do pana prezydenta. 

 

Grzegorz Kulawinek, wiceprezydent Miasta Kalisza – zgłaszam się do państwa 

z apelem w związku z ostatnimi sytuacjami, a ma to związek wielokrotnie 

z wypowiedziami osób, które były na tej sali, ale nadal są obecne, odnośnie kampanii 

wyborczej, apelu Państwowej Komisji Wyborczej. Pozwolę sobie przeczytać, szanowni 

państwo, bo wiele słów tu pada z tej sali o szacunku, wzajemnej troski, o wspólnocie 

jako samorządu, jako mieszkańcach. W związku z wyborami do sejmu i senatu oraz 

referendum ogólnokrajowym zarządzonym na 15 października 2023 r., trwa obecnie 
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najbardziej intensywny okres kampanii wyborczej. Naturalne w tej sytuacji emocje 

i oczekiwania stają się coraz wyraźniejsze i są artykułowane coraz częściej i głośniej. 

Wśród wielu wydarzeń, będących potwierdzeniem głębokiej troski Polek i Polaków 

o przyszłość naszego kraju, mają też miejsce zdarzenia budzące niepokój, w tym także 

nieakceptowalne przejawy agresji słownej i siłowej wobec innych. Państwowa 

Komisja Wyborcza pragnie powtórzyć słowa zawarte w informacji z 9 kwietnia 

2020 r., w której podkreśla, że wybory to moment, w którym suweren może się 
wypowiedzieć i zdecydować, w czyje ręce powierzy swoje losy. Jednak 

w demokratycznym państwie wybory to nie tylko głosowanie, to skomplikowany 

mechanizm, w którym uczestniczą zarówno wyborcy, kandydaci, jak i organy 

administracji publicznej, organizacje organizujące proces wyborczy. Proces ten 

z uwagi na swoje znaczenie i złożony kształt, musi opierać się na jasnych 

i jednoznacznych normach wyprowadzonych wprost z konstytucji. Obowiązujące 

w państwie przepisy muszą zagwarantować, że reguły rywalizacji politycznej będą 

jasne i równe dla wszystkich, a wynik wyborów będzie urzeczywistniał wolę narodu. 

Państwowa Komisja Wyborcza zwraca się z apelem do komitetów wyborczych, 

przedstawicieli organów administracji publicznej, pracowników mediów i wszystkich 

wyborców o poszanowanie godności każdego człowieka i podejmowanie wyłącznie 

działań zgodnych z prawem, tak aby przeprowadzone wybory gwarantowały 

rzeczywistą realizację konstytucyjnych praw wyborczych i obywateli. Szanowni 

państwo, szanujmy się wzajemnie, o to państwa bardzo proszę. 
 

XI. Punkt obywatelski. 

 
Nikt nie poprosił o zabranie głosu w dniu dzisiejszym. 

 

XII. Zamknięcie obrad. 

 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad, przewodniczący zamknął posiedzenie 

LXVIII sesji. Następna, LXIX sesja, odbędzie się 26 października 2023 r. 

o godz. 9:00. 

 
 

Przewodniczący 

Rady Miasta Kalisza 

/…/ 

Tadeusz Skarżyński 

 

 

Sporządziła: 

28.09.2023 r. E. Pastuszak 

 
* Wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych, na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 

6 września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej, jawność wyłączyła Katarzyna Wawrzyniak – 

naczelnik Kancelarii Rady Miasta. 


